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Ο δηµογραφικός κατήφορος 
της χώρας συνεχίζεται µε 
ταχείς ρυθµούς. Φέτος 
αναµένεται να «πετύχου-

µε» ένα σηµαντικό αρνητικό ρεκόρ, 
αφού οι γεννήσεις θα είναι λιγότε-
ρες από 70.000 και οι θάνατοι πε-
ρισσότεροι από 140.000, διπλάσιοι 
δηλαδή από τις γεννήσεις, µε ό,τι αυ-
τό σηµαίνει για την περαιτέρω συρρί-
κνωση του πληθυσµού. 

Ο δηµόσιος τοµέας, απών από την 
προσπάθεια αντιµετώπισης του δη-
µογραφικού προβλήµατος για πολ-
λά χρόνια, έκανε µερικά βήµατα προς 
τα εµπρος µε αύξηση του εφάπαξ πο-
σού σε κάθε γέννηση και ενίσχυση του 
επιδόµατος παιδιού, το οποίο, όµως, 
υπολογίζεται στο φορολογητέο εισό-
δηµα µε αποτέλεσµα να εξαιρούνται 
πολύτεκνες κυρίως οικογένειες από 
αυτό λόγω εισοδηµατικών κριτηρίων, 
εξ αιτίας του επιδόµατος παιδιών! Πα-
ραλογισµός τον οποίο έχουµε επιση-
µάνει από ετών. 

Η τελευταία διετία, η ευχάριστη 
έκπληξη έρχεται από τον ιδιωτικό το-
µέα. Με ιδιαίτερη ικανοποίηση έχου-
µε παρακολουθήσει τις ανακοινώσεις 
µεγάλων υγιειών επιχειρήσεων που 
εθελοντικά προσφέρουν ενίσχυση 
στους εργαζοµένους τους όταν απο-
κτούν παιδιά. Ας δούµε µερικά πολύ 
ενδιαφέροντα παραδείγµατα:

∙ H εταιρία µπισκότων ΒΙΟΛΑ-
ΝΤΑ δίνει από φέτος 15ο µισθό σε κά-
θε εργαζόµενο που αποκτά το 4ο παι-
δί και γίνεται πολύτεκνος.

∙ Η Motor Oil προσφέρει στις οι-
κογένειες των εργαζοµένων της, για 
κάθε παιδί µετά το 2ο, 5.000€, µε τη 

γέννηση, 5.000€, µόλις το παιδί συ-
µπληρώσει τα πρώτα έξι έτη ζωής, 
5.000 €, αφού γίνει 12 ετών και τέ-
λος 5.000 €, µε την ενηλικίωσή του. 
Συνολικά, κάθε οικογένεια που απο-
κτά περισσότερα από δυο παιδιά, θα 
ενισχύεται µε το ποσό των 20.000 €, 
για κάθε ένα νέο παιδί.

∙ Η εταιρία υπεραγορών (super 
market) ΣΚΛΑΒΕΝΙΤΗΣ ενισχύ-
ει τους εργαζόµενους µε οικογενει-
ακές ανάγκες ως εξής: 

- Χορήγηση παροχής ποσού 500 
ευρώ για κάθε γέννηση ή υιοθεσία 
τέκνου.

- Αύξηση του ποσού των µηνιαί-
ων διατακτικών σε τρίτεκνους και πο-
λύτεκνους εργαζόµενους από 50 ευ-
ρώ σε 70 ευρώ.

-Χορήγηση µηνιαίων διατακτικών 
αξίας 50 ευρώ σε κάθε ανήλικο τέ-
κνο εργαζοµένου σε χηρεία.

∙ Η Τράπεζα Optima Bank: από 
1.1.2024, στις οικογένειες των στε-
λεχών οι οποίες αποκτούν νέο µέλος, 
η Tράπεζα θα παρέχει για κάθε γέν-
νηση, επιπλέον του µισθού, 1.000€/
µήνα για 12 µήνες.

∙ Eurobank
- στήριξη οικογενειών σε ακρι-

τικά και αποµακρυσµένα σηµεία της 
χώρας και συγκεκριµένα τον ακριτι-
κό Έβρο, τα νησιά του Βορειανατολι-
κού Αιγαίου και τα ∆ωδεκάνησα έως 
και το Καστελόριζο.

- πέντε (5) ενηµερωτικές αποστο-
λές από την Be-Live σε Αλεξανδρού-
πολη, Ορεστιάδα, Σάµο, Φούρνους και 
Καστελόριζο για το ζήτηµα της υπο-
γονιµότητας και για τη στήριξη που 
µπορεί να προσφέρει η Be-Live σε 

όσους επιλέγουν να ακολουθήσουν 
την οδό της εξωσωµατικής γονιµο-
ποίησης αλλά δεν διαθέτουν τα απα-
ραίτητα οικονοµικά µέσα. 

∙ ΒΙΑΝΕΞ
- Επίδοµα για το τρίτο παιδί σε οι-

κογένειες ακριτικών περιοχών και ελ-
ληνική σηµαία για να αυξηθεί το αί-
σθηµα υπερηφάνειας για την πατρίδα, 
σε όλα τα παιδιά πρώτης δηµοτικού.

Όλες αυτές είναι σηµαντικές πρω-
τοβουλίες που αξίζουν συγχαρητηρί-
ων. Πρωτ’ απ’ όλα, ο εργαζόµενος αι-
σθάνεται µεγαλύτερη εργασιακή ασφά-
λεια όταν αντιλαµβάνεται ότι ο εργο-
δότης εκτιµά τη δηµιουργία οικογέ-
νειας και την απόκτηση παιδιών. Πέ-
ραν αυτού, το πρακτικό αποτέλεσµα 
στα οικονοµικά της οικογένειας είναι 
µια ουσιαστική βοήθεια όταν λαµβά-
νονται τα ανωτέρω µέτρα από τους 
εργοδότες. 

Όχι µόνοι οι δηµόσιοι υπάλληλοι, 
αλλά και οι εργαζόµενοι του ιδιωτι-
κού τοµέα πρέπει να λαµβάνουν στή-
ριξη για την δηµιουργία οικογένειας 
και την απόκτηση παιδιών. Όπως ορ-
θά επισηµαίνει και η Γνώµη πρωτο-
βουλίας της Οικονοµικής και Κοινω-
νικής Επιτροπής Ελλάδος ( https://
oke.gr/el/opinions ) µε θέµα το δη-
µογραφικό ζήτηµα: 

«Ο ιδιωτικός τοµέας που απασχο-
λεί πλήθος εργαζοµένων έχει σηµαντι-
κό ρόλο να παίξει στον σχεδιασµό και 
την εφαρµογή δηµογραφικών και οι-
κογενειακών πολιτικών. Τα τελευταία 
χρόνια, έχουν συµφωνηθεί κλαδικές 
συλλογικές συµβάσεις εργασίας στις 
οποίες υπάρχουν όροι στήριξης των 
οικογενειών µε παιδιά, οι οποίοι είναι 

Toυ Βασίλη Θεοτοκάτου
Επιτίµου ∆ικηγόρου, Προέδρου ΑΣΠΕ και ΕΠΑ

Η συµβολή του ιδιωτικού 
τοµέα στην αντιµετώπιση του 
δηµογραφικού προβλήµατος
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ορισµένες φορές πιο ευνοϊκοί από τη 
γενική νοµοθεσία. Καλό παράδειγµα 
στην κατεύθυνση αυτή είναι η ισχύ-
ουσα κλαδική σύµβαση της ΟΤΟΕ1, η 
οποία περιλαµβάνει ειδικό υποκεφά-
λαιο σχετικά µε επιδόµατα και παρο-
χές ενίσχυσης της οικογένειας.

Σηµαντική εποµένως είναι η περαι-
τέρω ενίσχυση των συλλογικών συµ-

1  https://www.otoe.gr/uploads/fi les/otoe_
KodikopSSE2022.pdf

βάσεων εργασίας στην κατεύθυνση 
νέων µέτρων δηµογραφικής και οι-
κογενειακής πολιτικής. Άλλες καλές 
πρακτικές που έχουν παρατηρηθεί 
από εργοδότες περιλαµβάνουν διευ-
κολύνσεις στο ωράριο εργασίας κα-
τόπιν αιτήµατος του εργαζόµενου γο-
νέα, ειδικοί χώροι θηλασµού και κατά-
ψυξης του µητρικού γάλακτος κ.λπ.»

 Η Ανωτάτη Συνοµοσπονδία Πο-
λυτέκνων Ελλάδος σε πολλές περι-

πτώσεις έχει επαινέσει µε επιστολές 
της τις επιχειρήσεις που στηρίζουν 
την οικογένεια έµπρακτα και θεωρεί 
ότι τα ανωτέρω παραδείγµατα πρέ-
πει να βρουν άµεσα µιµητές. Η ΑΣΠΕ 
από πλευράς της θα γνωστοποιεί τις 
πρωτοβουλίες αυτές ώστε να λαµβά-
νουν την δηµόσια αποδοχή και το δη-
µόσιο έπαινο όπως αρµόζει στις πε-
ριπτώσεις αυτές.

ΣΥΛΛΟΓΟΣ ΠΟΛΥΤΕΚΝΩΝ 
ΓΟΝΕΩΝ ΗΓΟΥΜΕΝΙΤΣΗΣ 
«Ο ΑΓΙΟΣ ∆ΟΝΑΤΟΣ»
Από τις εκλογές που διεξήχθησαν στις 
3/7/2024 αναδείχθηκε νέο ∆.Σ. ως εξής:
Πρόεδρος: Λάµπρου Μιχαήλ
Αντιπρόεδρος: Γκίκας  Ιωάννης
Γ. Γραµµατέας: Αθανασίου Ευάγγελος
Ταµίας: Γεώργος Βασίλειος
Μέλος: Βελλής Αθανάσιος

ΕΝΩΣΙΣ ΠΟΛΥΤΕΚΝΩΝ ΓΟΝΕΩΝ 
ΛΕΒΑ∆ΕΙΑΣ
Από τις εκλογές που διεξήχθησαν στις 
30/3/2024 αναδείχθηκε νέο ∆.Σ. ως εξής:
Πρόεδρος: Μπράλιος Ιωάννης
Αντιπρόεδρος: Πετρίδης Κων/νος
Γ. Γραµµατέας: Τσεκούρας Γεώργιος
Ταµίας: Βεσκούκης Γεώργιος
Μέλος: Παπαγεωργίου Σπυρίδων
Μέλος: Παπακωνσταντίνου Νικόλαος
Μέλος: Σανίδας Νικόλαος
Μέλος: Μακρής Βασίλειος

ΣΥΛΛΟΓΟΣ ΠΟΛΥΤΕΚΝΩΝ 
ΓΟΝΕΩΝ ΠΟΛΕΩΣ ΓΙΑΝΝΙΤΣΩΝ 
ΚΑΙ ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑΣ «Ο ΑΓΙΟΣ 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ»
Από τις εκλογές που διεξήχθησαν στις 
30/6/2024 αναδείχθηκε νέο ∆.Σ. ως εξής:
Πρόεδρος: Μπεκρής Κων/νος
Αντιπρόεδρος: Ντουβαλέτης Κων/νος
Γ. Γραµµατέας: Φιλιππίδου Βασιλική
Ταµίας: Ανδρονίκου Αντώνιος
Μέλος: Παπαµιχαήλ Μαρία

ΣΥΛΛΟΓΟΣ ΠΟΛΥΤΕΚΝΩΝ 
ΓΟΝΕΩΝ ΕΥΡΥΤΑΝΙΑΣ
Από τις εκλογές που διεξήχθησαν στις 
24/3/2024  ακολούθως συγκροτήθηκε την 
27/3/2024 σε σώµα το νέο ∆.Σ. ως εξής:

Πρόεδρος: ∆ηµητρόπουλος Στυλιανός
Αντιπρόεδρος: Φέγγος Αθανάσιος
Γ. Γραµµατέας: Χαντζόπουλος Κων/νος
Ταµίας: ∆ηµητρόπουλος Στυλιανός
Μέλος: Σαλτής Γεώργιος
Μέλος: Κολοκυθάς ∆ηµήτριος
Μέλος: Σταθόπουλος Ηλίας
Μέλος: Τζερεµές Ανδρέας

ΣΥΛΛΟΓΟΣ ΠΟΛΥΤΕΚΝΩΝ ΝΟΜΟΥ 
ΧΑΛΚΙ∆ΙΚΗΣ
Συγκροτήθηκε σε σώµα το νέο εκλεγέν 
από τις αρχαιρεσίες της 31ης Φεβρουα-
ρίου 2024 του Συλλόγου Πολυτέκνων Ν. 
Χαλκιδικής ως ακολούθως:
Πρόεδρος: Κυριάκου Ιφιγένεια
Αντιπρόεδρος: ∆έας Κυριακός
Γ. Γραµµατέας: Σταµούλης Ηλίας
Ταµίας: Καζάκα-Πιντή Άννα
Μέλος: Αβέρη-Ματσούκη Αικατερίνη
Μέλος: Ζουµπουλίδου Ελένη
Μέλος: Αδανιώτης Σεραφείµ

ΣΥΛΛΟΓΟΣ ΠΟΛΥΤΕΚΝΩΝ 
ΜΟΛΑΩΝ
Στις 14/8/2024 διενεργήθηκε εκλογο-
απολογιστική Γενική Συνέλευση και ανα-
δείχθηκε νέο ∆.Σ. ως εξής:
Πρόεδρος: Κάτσικας Γ.
Αντιπρόεδρος: Κουτσογιαννόπουλος Σ.
Γ. Γραµµατέας: Απονικολαϊτη Μ.
Αν. Γραµµατέας π. ∆. Βλαχάκης
Ταµίας: Παπαδάκη-Κότζαλη Ε.
Αν. Ταµίας: Ρούµανη Μ. 
Μέλος: Λαµπριανίδης Π. 

ΣΥΛΛΟΓΟΣ ΠΟΛΥΤΕΚΝΩΝ ΣΑΜΟΥ 
– ΙΚΑΡΙΑΣ ΚΑΙ ΦΟΥΡΝΩΝ
Το ∆.Σ. του Συλλόγου ενηµερώνει ότι κα-
τόπιν της συνεδρίασής του την 07 Μαΐου 

2024, αποφάσισε για την εύρυθµη λει-
τουργία του, λόγω σοβαρών υποχρεώσεων 
µετά την εκλογή τους στην αυτοδιοίκηση 
επικεφαλής µελών του, να προβεί οµοφώ-
νως στην εναλλαγή αξιωµάτων µέχρι την 
τέλεση των εκλογών του στα µέσα Απρι-
λίου 2025, όπως παρακάτω: 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ : Τσιώλης Απ.
ΑΝΤΙΠΡΟΕ∆ΡΟΣ : Παχυµανώλης Εµµ..
ΓΕΝΙΚΟΣ ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : Καζάκος Ι.
ΤΑΜΙΑΣ : Ζώης Εµµ.
Α΄ΜΕΛΟΣ : Τζεβρένη Φλ.
Β΄ΜΕΛΟΣ : Λάµπρου ∆.
Γ΄ΜΕΛΟΣ : Σµυρναίου Στ.

ΣΥΛΛΟΓΟΣ ΠΟΛΥΤΕΚΝΩΝ 
Ν. ∆ΡΑΜΑΣ
Νέο ∆Σ για την περίοδο 2024-2027 εξε-
λέγη ως εξής: 
Πρόεδρος Σµολοκτός Νικόλαος 
Αντιπρόεδρος Στάϊκος Αντώνιος 
Γεν. Γραµµατέας Γεωργίου Κωνσταντίνος 
Ταµίας Κωνσταντινίδης Σάββας 
Μέλη Γιαήλογλου Γεώργιος, Φωτιάδης 
Λάζαρος, ∆οµζαρίδης Κωνσταντίνος 
ΣΥΛΛΟΓΟΣ ΠΟΛΥΤΕΚΝΩΝ 
ΓΟΝΕΩΝ ΝΟΜΟΥ ΗΡΑΚΛΕΙΟΥ
Από τις εκλογές που διεξήχθησαν στις 
31/3/2024  και 1/4/2024 αναδείχθηκε 
σε σώµα το νέο ∆.Σ. ως εξής:
Πρόεδρος: Παρασύρης Γεώργιος
Αντιπρόεδρος: Αντωνάκος Γεώργιος
Γ. Γραµµατέας: Νησωτάκης  Χαράλαµπος
Ταµίας: Σφακιανάκης Νικόλαος
Μέλος: Βιδάκη-Κοµνηνού Ελένη
Μέλος: Σκιβαλάκη Φωτεινή
Μέλος: Τζουλιαδάκη Αικατερίνη
Μέλος: Μπραγουδάκη Μαρία
Μέλος: Ξενάκης Νικόλαος
Μέλος: ∆ιβίνης Νικόλαος

 ΑΡΧΑΙΡΕΣΙΕΣ ΣΥΛΛΟΓΩΝ
Του Γιάννη Πάχου,

Ταµία της ΑΣΠΕ και 
Προέδρου της Παµπειραϊκής Ένωσης Πολυτέκνων
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Σκοπός του Εθνικού 
Σχεδίου ∆ράσης για 
το ∆ηµογραφικό εί-
ναι η ανάπτυξη της 

στρατηγικής, ο καθορισµός 
των στόχων, η διαµόρφωση 
των πολιτικών, και η εφαρµο-
γή των κατάλληλων µέτρων, 
ώστε να µετριαστούν οι συ-
νέπειες των δυσµενών δηµο-
γραφικών εξελίξεων στη 
δηµοσιονοµική βιωσιµότητα, 

τη µακροπρόθεσµη ανταγωνιστικότητα, την ευηµερία και 
την κοινωνική συνοχή.

Το ΕΣ∆∆ µε ορίζοντα δεκαετίας, έως το 2035, δεν πε-
ριορίζεται απλά στην προσπάθεια ανάκαµψης των γεν-
νήσεων, αλλά προσβλέπει στη συνολική διαχείριση των 
επιπτώσεων της αλλαγής που έχει επέλθει στην ηλικιακή 
δοµή του πληθυσµού.

Προκειµένου να επιτευχθούν οι προαναφερόµενοι σκο-
ποί, δίνεται έµφαση:
∙ Στη δηµιουργία ενός ευνοϊκού για την απόκτηση οικο-
γένειας περιβάλλοντος,  
∙ την ενίσχυση της απασχόλησης,
∙ στη διαχείριση της µακροβιότητας και της ευζωίας των 
πολιτών,
∙ στην προώθηση της τοπικής ανάπτυξης,
∙ στην ενηµέρωση των πολιτών και

∙ στην ευαισθητοποίηση και ενεργοποίηση της κοινωνίας.
Η Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, Σο-

φία Ζαχαράκη, δήλωσε: «Παρουσίασα επισήµως στον 
Πρωθυπουργό και στο Υπουργικό Συµβούλιο το αποτέλε-
σµα της πολύµηνης προσπάθειας του ΥΚΟΙΣΟ να φτιάξου-
µε ένα σχέδιο 10ετίας που στοχεύει να µετριάσουµε τις 
δυσµενείς συνέπειες της δηµογραφικής κρίσης που βιώ-
νει η χώρα από τις αρχές της δεκαετίας του ‘ 80.

Οι στατιστικές και τα µοντέλα πρόβλεψης για τη δη-
µογραφική εξέλιξη είναι δυσοίωνες. Αλλά οφείλουµε όλοι 
µαζί να κάνουµε υπερπροσπάθεια για την υπέρβαση.

Θέλουµε να διαµορφώσουµε ένα ευνοϊκό για την οι-
κογένεια και το παιδί περιβάλλον, το οποίο θα σέβεται 
τις επιθυµίες, θα παρέχει επιλογές και θα υποστηρίζει τις 
ανάγκες των πολιτών.

Απώτερος στόχος η βελτίωση του βιοτικού επιπέδου 
µέσα από το σχεδιασµό, την εφαρµογή, το συντονισµό και 
αξιολόγηση δράσεων που αφορούν το σύνολο των πο-
λιτών σε όλο τον κύκλο ζωής. Το σχέδιο των 5 αξόνων, 
των 20 στόχων και των περισσοτέρων από 200 δράσε-
ων,  αφορά όλους τους πολίτες και απαιτεί το µέγιστο από 
όλους τους φορείς της διοίκησης. Είναι εθνικό πρόσταγµα.»

5 ΑΞΟΝΕΣ - 20 ΣΤΟΧΟΙ – 100+ ∆ΡΑΣΕΙΣ – ΟΡΙΖΟ-
ΝΤΑΣ ΥΛΟΠΟΙΗΣΗΣ 2025- 2035

Το ΕΣ∆∆ οργανώνεται σε 3 επίπεδα: άξονες – στό-
χους – δράσεις.

Κάθε άξονας έχει στόχους που προωθούνται µέσα από 

Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης 
για το ∆ηµογραφικό (ΕΣ∆∆)
Αναδηµοσίευση της ιστοσελίδας ∆ηµογραφικό: Τι προβλέπει το Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης – 
Η παρουσίαση της κ. Ζαχαράκη στο Υπουργικό συµβούλιο (real.gr)

Η ∆ηµογραφική κατάσταση στην Ελλάδα

2001 2021 Μεταβολή ως %

Πληθυσµός (συνολικός) 10.934.097 10.432.481 -501.616 -4,6%

Γεννήσεις 102.282 76.541 (2022) -25.741 -25,2%

0-9 ετών 1.074.504 878.491 -196.013 -18%

Γυναίκες 20-40 ετών 1.629.149 1.128.855 -500.294 -31%

20-60 ετών 6.079.717 5.449.065 -630.652 -10%

60+ 2.467.307 3.086.715 619.408 +25%

80+ 330.052 766.043 435.991 + 132%

Σύγκριση ανάµεσα στις απογραφές του πληθυσµού το 2001 και το 2021.
Πηγή: ΕΛΣΤΑΤ, Απογραφή Πληθυσµού- Κατοικιών 2001-2021 (Ιδια επεξεργασία), https://www.statistics.gr/2021-census-pop-hous
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συγκεκριµένες δράσεις:
1. Ενίσχυση Γεννήσεων - Στήριξη Οικογένειας
2. Ενίσχυση Απασχόλησης
4. ∆ιαχείριση της Μακροζωίας – Γήρανσης
5. Τοπική Ανάπτυξη - Προώθηση Καινοτοµίας
6. Ενηµέρωση - Ευαισθητοποίηση – Έρευνα      

Οι παραπάνω άξονες καταλήγουν σε περισσότερες από 
100 δράσεις συνολικής δαπάνης 20 δις ευρώ, συµπερι-
λαµβανοµένων των µέτρων που έχουν ληφθεί ήδη από 
το 2019, οι οποίες αφορούν σε όλες τις ηλικιακές οµά-
δες του πληθυσµού.

Σκοπός του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για το ∆ηµο-
γραφικό.

Σκοπός του ΕΣ∆Α είναι η ανάπτυξη της στρατηγικής, 
ο καθορισµός των στόχων, η διαµόρφωση των πολιτικών, 
και η εφαρµογή των κατάλληλων µέτρων, ώστε να µετρι-
αστούν οι συνέπειες των δυσµενών δηµογραφικών εξελί-
ξεων στη δηµοσιονοµική βιωσιµότητα, τη µακροπρόθεσµη 
ανταγωνιστικότητα, την ευηµερία και την κοινωνική συνοχή.

Προκειµένου να επιτευχθεί αυτός ο σκοπός, έµφα-
ση δίνεται 
∙ Στη δηµιουργία ενός ευνοϊκού για την απόκτηση οικο-
γένειας περιβάλλοντος
∙ στην ενίσχυση της απασχόλησης, στη διαχείριση της µα-
κροβιότητας και της ευζωίας των πολιτών
∙ στην προώθηση της τοπικής ανάπτυξης
∙ στην ενηµέρωση των πολιτών και
∙ στην ευαισθητοποίηση και ενεργοποίηση της κοινωνίας.
Για τη διασφάλιση της µακροπρόθεσµης ανάπτυξης 
και την προώθηση της ευηµερίας στο σύνολο της 
επικράτειας, το ΕΣ∆∆ συνδυάζεται: 
∙ Με το Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για την Ισότητα των Φύλων
∙ το Σχέδιο ∆ράσης κατά της Παιδικής Φτώχειας και Απο-
κλεισµού
∙ την Εθνική Στρατηγική για τα ∆ικαιώµατα των Ατόµων 
µε Αναπηρία
∙ το Σχέδιο ∆ράσης για την Ορεινότητα και Νησιωτικό-
τητα κ.ά.

Η δοµή του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για το ∆ηµο-
γραφικό.
5 ΑΞΟΝΕΣ 20 ΣΤΟΧΟΙ
Το ΕΣ∆∆ οργανώνεται σε 3 επίπεδα: άξονες - στό-
χους -δράσεις.
Κάθε άξονας έχει στόχους που προωθούνται µέσα από 
συγκεκριµένες δράσεις.
∙ Ενίσχυση Γεννήσεων - Στήριξη Οικογένειας
∙ Ενίσχυση Απασχόλησης
∙ ∆ιαχείριση της Μακροζωίας - Γήρανσης
∙ Τοπική Ανάπτυξη - Προώθηση Καινοτοµίας
∙ Ενηµέρωση - Ευαισθητοποίηση -Έρευνα
Οι Αξονες Πολιτικής, οι Στόχοι και οι ∆ράσεις που εµπί-
πτουν σε αυτούς είναι εναρµονισµένοι µε τις συστάσεις
της ΕυρωπαϊκήςΈνωσης, τις προτεραιότητες και τις καλές 
πρακτικές που προτείνουν οι κυριότεροι ∆ιεθνείς
Οργανισµοί.
Σε κάθε Στόχο αντιστοιχούν συγκεκριµένοι ∆είκτες Παρα-
κολούθησης και Αξιολόγησης.

ΑΞΟΝΑΣ 1 Ενίσχυση Γεννήσεων – Στήριξη Οικο-
γένειας
17 δράσεις σε συνεργασία µε 7 Υπουργεία:
∙ Προγεννητικός έλεγχος / ΑΜΗ
∙ Πρώιµη παιδική παρέµβαση
∙ Ευνοϊκή φορολόγηση οικειοθελών παροχών
∙ Αύξηση χρηµατοδότησης «Νταντάδες της Γειτονιάς»
∙ Αύξηση εισοδηµατικών κριτηρίων για vouchers
∙ Αύξηση επιδόµατος παιδιού (Α21)
∙ Αύξηση Θέσεων Βρεφονηπιακών Σταθµών
∙ ∆ιεύρυνση ωραρίου βρεφονηπιακών
∙ Παιδικοί σταθµοί στο χώρο εργασίας (ή vouchers)
∙ Ολοήµερο Σχολείο / Ενισχυτική ∆ιδασκαλία
∙ Κατάργηση φόρου ασφαλίστρων για παιδιά
∙ Κοινωνική Κατοικία / Κοινωνικός Οικογενειακός τουρισµός
∙ Ισόβια ιδιότητα τριτέκνων
∙ Ελεύθερες µετεγγραφές / Αυξηµένη Μοριοδότηση ΑΣΕΠ
Κόστος 280 εκατ. € ανά έτος
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ΑΞΟΝΑΣ 2 Ενίσχυση Απασχόλησης
∙ Επαγγελµατική Εκπαίδευση
∙ Γυναικεία Επιχειρηµατικότητα Upskilling
∙ Κώδικας δεοντολογίας για Τηλεργασία
∙ Απασχόληση ηλικιωµένων
Συνεργαζόµενα Υπουργεία
Εκτιµώµενο κόστος 25 εκ. έως το 2027

ΑΞΟΝΑΣ 3 ∆ιαχείριση Μακροζωίας
∙ Θεσµοθέτηση Γηριατρικής
∙ Προληπτική Ιατρική
∙ Αναβάθµιση ΚΑΠΗ
∙ Επέκταση «Βοήθεια στο Σπίτι»
∙ Φροντιστές της Γειτονιάς
∙ ∆ια βίου Εκπαίδευση / Ψηφιακή Εκπαίδευση
∙ «Η τρίτη ηλικία πάει Πανεπιστήµιο»
Εκτιµώµενο κόστος 4,5 εκατ. € έως 2027

ΑΞΟΝΑΣ 4 Τοπική Ανάπτυξη - Προώθηση Καινοτοµίας
9 δράσεις µε τη συνεργασία µε 6 Υπουργείων 
13 Περιφερειακά Σχέδια ∆ράσης
∙ Σύγχρονες Φοιτητικές Εστίες
∙ Τηλεϊατρική
∙ Εθνικός Ηλεκτρονικός Φάκελος Υγείας
∙ Εντοπιότητα ∆ιαγωνισµοί ΑΣΕΠ
∙ Κοινωνική Κατοικία (σε συνεργασία µε ∆ήµους)
∙ Αναβάθµιση Προσβασιµότητας Κτηρίων
∙ Ψηφιακές δεξιότητες
∙ Θέσπιση Βραβείου Προσβάσιµης Πόλης
Συνεργαζόµενα Υπουργεία
∙ Υπουργείο Εσωτερικών

∙ Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας
∙ Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής
∙ Υπουργείο Παιδείας, Θρησκευµάτων & Αθλητισµού
∙ Υπουργείο Υγείας
∙ Υπουργείο Ψηφιακής ∆ιακυβέρνησης
Εκτιµώµενο κόστος 710 εκατ. € έως 2030

ΑΞΟΝΑΣ 5 Ενηµέρωση – Ευαισθητοποίηση – Έρευνα
Παρατηρητήριο για το ∆ηµογραφικό
∆ηµιουργία πλατφόρµας“MyPaidi”
Ενηµέρωση για θέµατα γονιµότητας και υγείας  
Πανελλαδική καµπάνια ενηµέρωσης
Σήµα «Φιλική προς την οικογένεια εταιρεία»
Συµµετοχή σε Ευρωπαϊκές Έρευνες (σε συνεργασία µε 
Crete Population Center - ΟΟΣΑ)
Συνεργαζόµενα Υπουργεία
Εκτιµώµενο κόστος 11 εκατ. ευρώ έως το 2027

Το ΕΣ∆∆ στοχεύει στην διαµόρφωση ενός ευνοϊκού 
για την οικογένεια και το παιδί περιβάλλοντος, το οποίο 
παράλληλα θα σέβεται τις επιθυµίες, θα παρέχει επιλο-
γές και θα υποστηρίζει τις ανάγκες των πολιτών. Απώτε-
ρος στόχος η βελτίωση του βιοτικού επιπέδου µέσα από 
το σχεδιασµό, την εφαρµογή, το συντονισµό και αξιολό-
γηση δράσεων που αφορούν το σύνολο των πολιτών σε 
όλο τον κύκλο ζωής. 

Ο εθνικός σχεδιασµός συµπεριλαµβάνει στοχευµένες 
πρωτοβουλίες για την αλλαγή της οπτικής απέναντι στην 
οικογένεια και την απόκτηση παιδιών.
Πηγή: www.real.gr/politiki/arthro/dimografi ko_ti_problepei_
to_ethniko_sxedio_drasis_h_parousiasi_tis_zaxaraki_sto_
ypourgiko_symboulio-1054366/
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Η Κυβέρνηση έχει ανακοι-
νώσει τον εξορθολογι-
σµό των προνοιακών 
επιδοµάτων, στα οποία 

περιλαµβάνεται και το επίδοµα παι-
διού του ΟΠΕΚΑ (Α21). ∆ηµοσιεύµα-
τα αναφέρουν ότι «από την θέσπιση 
των περιουσιακών κριτηρίων ενδέχε-
ται να βγει εκτός επιδόµατος περίπου 
το 15%-20% των δικαιούχων, δηλα-
δή 100.000 µε 140.000 οικογένειες 
µε υψηλή ακίνητη περιουσία και κατα-
θέσεις.» Τι σηµαίνει «υψηλή» ακίνητη 
περιουσία και καταθέσεις όταν µιλά-
µε για µια πολύτεκνη οικογένεια µε 4, 
5, 6, 7, 8, ή και περισσότερα παιδιά; 

Πάγια θέση της ΑΣΠΕ όλοι οι 
πολύτεκνοι πρέπει να δικαιούνται 
επίδοµα παιδιού διότι δεν επιτρέπεται 
η επιβολή εισοδηµατικών, περιουσια-
κών ή άλλων κριτηρίων στις πολύτε-
κνες οικογένειες, όπως πολλές φορές 
έχουν τεκµηριώσει νοµικά, οι αποφά-
σεις του Συµβουλίου της Επικρατείας. 

Εφόσον το επίδοµα παιδιού συνε-
χίζει να αποτελεί προνοιακό βοήθεια, 
και όχι δηµογραφικό κίνητρο, δηλαδή 
στοχεύει στην µείωση της φτώχειας 
και στην στήριξη των οικονοµικά ασθε-
νέστερων οικογενειών, πρέπει η Κυ-
βέρνηση να αναπροσαρµόσει τα 
υφιστάµενα εισοδηµατικά κρι-
τήρια στα σηµερινά επίπεδα κό-
στους ζωής, διότι τα εισοδηµατικά 
όρια που ισχύουν ως σήµερα, είχαν 
ορισθεί το 2018, µε εντελώς διαφο-
ρετικό κόστος ζωής. 

ΕΙ∆ΙΚΟΤΕΡΑ ΓΙΑ ΤΙΣ 
ΠΟΛΥΤΕΚΝΕΣ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΕΣ:

Οι πολύτεκνοι πρέπει να εξαι-

ρεθούν από όποια κριτήρια τελι-
κά τεθούν, διότι είναι παράλογο να 
χάσουν το επίδοµα παιδιού (πολυτε-
κνικό επίδοµα δεν υπάρχει εδώ και 
πολλά χρόνια), επειδή: 
∙ Μπορεί να διαθέτουν ένα µεγάλο 
σπίτι, για να στεγάσουν την πολύτε-
κνη οικογένειά τους και όχι λόγω πο-
λυτελούς διαβίωσης.
∙ Μπορεί να διαθέτουν ένα µεγά-
λο αυτοκίνητο, για να µετακινούν 
την πολύτεκνη οικογένειά τους και 
όχι λόγω πολυτελούς διαβίωσης. Εί-
ναι γνωστό σε όλους ότι τα 7-θέσια, 
9-θέσια κ.λπ πολυτεκνικά αυτοκίνητα, 
λόγω όγκου και βάρους, χρειάζονται 
κινητήρες από 1800 ως 2500 κυβικά 
εκατοστά. Οποιαδήποτε σκέψη για ει-
σαγωγή «κόφτη» σε αυτά τα µεγέθη 
κινητήρων θα πλήξει σε πολύ µεγά-
λο βαθµό τις πολύτεκνες οικογένειες! 
∙ Μπορεί να διαθέτουν µια «υψηλή» 
Τραπεζική Κατάθεση για διάφορους 
λόγους, π.χ. αποζηµίωση απόλυσης, 

ΚΑΜΜΙΑ 
ΠΟΛΥΤΕΚΝΗ 

ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑ ΧΩΡΙΣ 
ΕΠΙΔΟΜΑ ΠΑΙΔΙΟΥ!

ΟΧΙ ΣΤΑ ΠΕΡΙΟΥΣΙΑΚΑ ή 
ΑΛΛΑ ΚΡΙΤΗΡΙΑ ΓΙΑ ΤΙΣ 

ΠΟΛΥΤΕΚΝΕΣ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΕΣ
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δωρεά από τρίτους, αποταµιεύσεις 
ζωής, κ.λπ. προκειµένου, κάπως, να 
εξασφαλίσουν τα απαραίτητα για την 
πολύτεκνη οικογένειά τους και όχι λό-
γω πολυτελούς διαβίωσης. 

Να υπενθυµίσουµε επιπλέον 
ότι οι πολύτεκνοι:
∙ ∆εν έχουν εκπτωτική πολιτική στον 
ΕΝΦΙΑ λόγω στεγαστικών αναγκών, 
όταν εκθέσεις του ΟΗΕ αναφέρουν 
ως 25 τµ/άτοµο τον ελάχιστο χώρο 
διαβίωσης,
∙ δεν έχουν εκπτωτική πολιτική στα 
τέλη κυκλοφορίας, για το - αναγκα-
στικά - µεγάλο αυτοκίνητό τους,
έχουν ελάχιστη µείωση φόρου, π.χ. 
1.480 ευρώ λιγότερος φόρος εντός 
πολύτεκνου µε τέσσερα παιδιά ένα-
ντι ενός άγαµου !!!
∙ δεν έχουν εκπτωτική πολιτική στο 
ηλεκτρικό ρεύµα τα θεωρούµενα ως 
«µεσαία και άνω» εισοδήµατα, και επι-
πλέον «κόβονται» επειδή ένα από τα 
παιδιά τους φοιτά σε ιδιωτικό σχολείο 
(ανεξαρτήτως αν έχει υποτροφία, αν 
έχει κάποια ειδική ανάγκη κ.λπ). 

Είναι προφανές ότι οι πολύτε-
κνοι πρέπει να εξαιρεθούν ολο-
σχερώς από τα εισοδηµατικά, 
περιουσιακά και όποια άλλα κρι-
τήρια όπως έχει πολλές φορές νο-
µολογήσει η Ολοµέλεια του ΣτΕ (π.χ. 
απόφαση 430/2022). Γιατί άραγε το 
Κράτος δεν εφαρµόζει την δικαστική 
απόφαση; ∆εν µπορεί να τίθεται κρι-
τήριο ισότητας στη χορήγηση των επι-
δοµάτων αυτών όταν πρόκειται για 
πολύτεκνες οικογένειες, εφόσον µε 
ρητή διάταξη του Συντάγµατος (άρ-
θρο 21) έχουν δικαίωµα ειδικής φρο-
ντίδας από το Κράτος. Όταν υπάρχει 
αυτή η ειδική εξαίρεση που προβλέ-
πει το ίδιο το Σύνταγµα, δεν µπορεί 
κάποιος να επικαλεστεί την αρχή της 
ισότητας, σύµφωνα µε πάγια νοµο-
λογία των ∆ιοικητικών ∆ικαστηρίων 
και του Συµβουλίου της Επικρατείας. 

Οι πολύτεκνοι, πρέπει να εξαι-
ρεθούν από τα νέα κριτήρια, κινη-
τής ή ακίνητης περιουσίας για τα 
προνοιακά επιδόµατα του ΟΠΕ-
ΚΑ, διότι:
(α) Κάθε κριτήριο που διαφοροποιεί 
τις πολύτεκνες οικογένειες είναι αντι-
συνταγµατικό (ΣτΕ),

(β) οι πολύτεκνοι συνεισφέρουν ανα-
λογικά το µεγαλύτερο ποσοστό εσό-
δων από ΦΠΑ στο Κράτος λόγω των 
ανελαστικών αναγκών τους και όχι 
επειδή διαβούν πολυτελώς,
(γ) φορολογούνται βαρύτατα,
(δ) η Ελλάδα χρειάζεται κι άλλους 
(όχι φτωχούς) πολύτεκνους,
(ε) είναι κοινωνικά άδικο να χάσει 
έστω κι ένας πολύτεκνος το επίδο-
µα του ΟΠΕΚΑ, όταν έχουν καταρ-
γηθεί εδώ και πολλά χρόνια τόσο το 
πολυτεκνικό επίδοµα όσο και η ισό-
βια τιµητική «σύνταξη» της πολύτε-
κνης µάνας,
(στ) το ζητούµενο είναι ΟΛΕΣ οι πο-
λύτεκνες οικογένειες να λάβουν στή-
ριξη µέσω του ΟΠΕΚΑ, ανεξαρτήτως 
εισοδηµατικών ή άλλων κριτηρίων, για 
λόγους δηµογραφικής και όχι προνοι-
ακής πολιτικής.

Καµµία οικογένεια που φέρει 
την πολυτεκνική ιδιότητα 
∆ΕΝ πρέπει να χάσει το 
επίδοµα παιδιού του ΟΠΕΚΑ.

Καµµία οικογένεια που έχει την 

πολυτεκνική ιδιότητα δεν έχει τόσο 
«υψηλή» περιουσιακή κατάσταση 
που να δικαιολογεί απώλεια του 
επιδόµατος παιδιών του ΟΠΕΚΑ. 
Γνωστές, επώνυµες οικογένειες µε 
πολλά παιδιά (µετρηµένες πλέον στα 
«δάχτυλα» και µόνον) ∆ΕΝ έχουν την 
πολυτεκνική ιδιότητα, εποµένως ∆ΕΝ 
λαµβάνουν οικονοµική βοήθεια, ού-
τε άλλα ωφελήµατα, διότι απλώς δεν 
ενδιαφέρονται γι’ αυτά, ούτε έχουν 
ενδιαφερθεί να τους απονεµηθεί η 
πολυτεκνική ιδιότητα.

ΟΛΕΣ οι οικογένειες που έχουν 
την πολυτεκνική ιδιότητα πρέπει 
να λαµβάνουν, χωρίς κριτήρια, το 
επίδοµα παιδιού του ΟΠΕΚΑ, δι-
ότι στόχος του Κράτους είναι να αυ-
ξηθούν οι γεννήσεις (οι πολύτεκνοι 
διαχρονικά βοηθούν σε αυτό) και να 
αποτελέσουν οι πολύτεκνες οικογέ-
νειες πρότυπο-επιδίωξη και για τις άλ-
λες οικογένειες της Ελλάδας, ώστε το 
ανθρώπινο κεφάλαιο αυτής της χώ-
ρας να µην µειωθεί άλλο, ειδικά φέ-
τος που οι θανάτοι θα είναι διπλάσιοι 
από τις γεννήσεις! 
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Του Χαράλαµπου 
Παύλου
Πτυχ. Πολιτικών Επιστηµών
∆ιευθυντού ΑΣΠΕ. 

Συνεδρίασε την Παρασκευή, 17 Μαΐου 2024, η Ολοµέλεια 
της Οικονοµικής και Κοινωνικής Επιτροπής της Ελλά-
δος (Ο.Κ.Ε.) προκειµένου να εκφράσει Γνώµη Πρωτο-
βουλίας για το δηµογραφικό πρόβληµα στην Ελλάδα.

Στη συνεδρίαση, στην οποία προήδρευσε ο Πρόεδρος της 
Ο.Κ.Ε. κ. Γιάννης Πάιδας, συµµετείχε µε παρέµβασή της η Υπουρ-
γός Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας κυρία Σοφία Ζαχαράκη.

Ο πληθυσµός της Ελλάδας εµφανίζει συνεχή µείωση από το 
2010 και µετά, µε σηµαντικές διαφοροποιήσεις σε Περιφερει-
ακό και Τοπικό επίπεδο των δηµογραφικών δεικτών από τους 
µέσους εθνικούς όρους.

Η Γνώµη της Ο.Κ.Ε. επικεντρώνεται στα δύο κεντρικά ζητήµα-
τα της δηµογραφικής αλλαγής που αφορούν στη βάση και στην 
κορυφή της ηλικιακής πυραµίδας: Την «υπογεννητικότητα» και 
τη γήρανση του πληθυσµού. Προτείνονται δε µέτρα που µπο-
ρούν, σύµφωνα µε την Ο.Κ.Ε., να συντελέσουν στην ανάσχεση 
της µείωσης του πληθυσµού και της γήρανσης, καθώς και στην 
απόκτηση του επιθυµητού πλήθους παιδιών που θα ήθελε κάθε 
οικογένεια, χωρίς η απόκτηση παιδιών να αποτελεί παράγοντα 
µείωσης του επιπέδου της ποιότητας ζωής και λόγο αύξησης του 
κινδύνου φτώχειας και κοινωνικού αποκλεισµού.

Οι προτάσεις της Ο.Κ.Ε. οµαδοποιούνται 
στις ακόλουθες κατηγορίες:
∙ Ενίσχυση των γεννήσεων και στήριξης της οικογένειας µε οικο-
νοµικά µέτρα και κυρίως µε µέτρα φορολογικών ελαφρύνσεων.
∙ Ενίσχυση του δυναµικού κλάδου της λεγόµενης «λευκής οι-
κονοµίας» (white economy).
∙ Μέτρα µέριµνας και παρότρυνσης µε ιδιαίτερα κίνητρα για τις 
πολύ µικρές και µικρές επιχειρήσεις για την εφαρµογή µέτρων 
συµφιλίωσης προσωπικής/οικογενειακής και επαγγελµατικής 
ζωής, καθώς και για τους αυτοαπασχολούµενους.
∙ Ειδικά προγράµµατα εκπαίδευσης για γονείς και στήριξη της 
παιδείας στην κατεύθυνση της θετικής γονεϊκότητας.
∙ Βελτίωση της ποιότητας της µεταγεννητικής φροντίδας.
∙ Ειδικά µέτρα µέριµνας για τις πολύτεκνες οικογένειες και ενί-
σχυση των τριτέκνων οικογενειών.
∙ Ειδικά προγράµµατα για προώθηση των αντιλήψεων υπέρ 
της οικογένειας και των θετικών επιπτώσεων της σε περιό-
δους κρίσεων.
∙ Ειδικά κίνητρα για την απόκτηση παιδιών σε νεαρές ηλικίες 
(ηλικιακό bonus).
∙ Επαρκής και σταθερή χρηµατοδότηση για τις δηµογραφικές 
πολιτικές.
∙ ∆ηµιουργία προϋποθέσεων για επανακατοίκηση της υπαίθρου.

∙ Κοινωνικά δίκαιες µεταβάσεις στην πράσινη και την ψηφια-
κή οικονοµία.
∙ Ενίσχυση του προγράµµατος της Κοινωνικής Κατοικίας.
Πρόκειται για µια Γνώµη πρωτοβουλίας, δηλαδή δεν αφορά κά-
ποιο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, αλλά τοποθετείται επί ενός θέ-
µατος γενικότερου ενδιαφέροντος, εκφράζοντας συνολικά και 
σφαιρικά την οµόφωνη γνώµη των κοινωνικών εταίρων που µε-
τέχουν στη σύνθεση της Οικονοµικής και Κοινωνικής Επιτροπής. 

Η διαδικασία διαµόρφωσης
και έκδοσης της Γνώµης 

Η Οικονοµική και Κοινωνική Επιτροπή της Ελλάδος (Ο.Κ.Ε.) 
ανέλαβε την έκδοση Γνώµης Πρωτοβουλίας µε τίτλο: «To δη-
µογραφικό πρόβληµα στην Ελλάδα», µε βάση το άρθρο 4 του 
Νόµου 2232/1994, σύµφωνα µε το οποίο «η Ο.Κ.Ε. µπορεί µε 
δική της πρωτοβουλία να εκφράζει γνώµη και για άλλα θέµατα 
κοινωνικοοικονοµικής πολιτικής». 

Η Εκτελεστική Επιτροπή της Ο.Κ.Ε., µε την υπ᾽ αριθµ. 748 
Συνεδρίασή της στις 26/9/2023 συνέστησε Επιτροπή Εργασίας 
αποτελούµενη από τους κ.κ. Χρήστο Ιωάννου, Ιωάννη Παπαρ-
γύρη, Φώτη Κολεβέντη, Ηλία ∆όλγυρα, Ιωάννη Μουράτογλου 
και κα ∆ήµητρα - Ινές Αγγελή. 

Ως Πρόεδρος της Επιτροπής Εργασίας ορίστηκε ο κ. Μιχά-
λης Αλέπης, Αντιπρόεδρος της Ο.Κ.Ε. 

Στις εργασίες της Επιτροπής Εργασίας µετείχαν ως εµπει-
ρογνώµονες ο Καθηγητής κ. Βύρων Κοτζαµάνης, Επιστηµονικός 
Υπεύθυνος του Ερευνητικού Προγράµµατος (ΕΛΙ∆ΕΚ) «∆ηµο-
γραφικά Προτάγµατα στην Έρευνα και Πρακτική στην Ελλάδα» 
Πανεπιστήµιο Θεσσαλίας-Επιτροπή Ερευνών/Ε∆ΚΑ, ο Καθηγη-
τής κ. Γεώργιος Πιερράκος, Κοσµήτωρ της Σχολής ∆ιοικητικών, 
Οικονοµικών και Κοινωνικών Επιστηµών του Πανεπιστηµίου 
∆υτικής Αττικής, ο ∆ρ. ∆ηµήτριος Σταµούλης, Μέλος του Ερευ-
νητικού Εργαστηρίου Κοινωνικής ∆ιοίκησης του Πανεπιστηµίου 
∆υτικής Αττικής, Εντεταλµένος ∆ιδάσκων ΑΕΙ και η κα Ιωάννα 
Προφύρη, Επιστηµονικό Στέλεχος ΙΜΕ ΓΣΕΒΕΕ. Από πλευράς 
Ο.Κ.Ε. συµµετείχε και είχε τον επιστηµονικό συντονισµό του έρ-
γου της Επιτροπής η ∆ρ. Αφροδίτη Μακρυγιάννη, Επιστηµονι-
κή Συνεργάτης της Ο.Κ.Ε. 

Η Επιτροπή Εργασίας ολοκλήρωσε τις εργασίες της σε τέσ-
σερις (4) συνεδριάσεις και η Εκτελεστική Επιτροπή διαµόρφω-
σε την εισήγησή της προς την Ολοµέλεια στη συνεδρίασή της, 
η οποία πραγµατοποιήθηκε στις 05-04-2024. 

Η Ολοµέλεια της Ο.Κ.Ε., αφού ολοκλήρωσε την συζήτηση 
για το θέµα στη συνεδρίαση της 17ης Μαϊου 2024, διατύπω-
σε την υπ’ αριθ. 335 Γνώµη της, το πλήρες κείµενο της οποίας 
είναι διαθέσιµο στον ιστότοπο της ΟΚΕ www.oke.gr στην περι-
οχή «Γνώµες».

Αποτίµηση 
Πρόκειται για ένα πολύ ενδιαφέρον και ισορροπηµένο κείµε-

νο, µε σφαιρική αντιµετώπιση των θεµάτων τα οποία διαπραγµα-
τεύεται. Αξίζει να χρησιµοποιούµε τα συµπεράσµατα της Γνώµης 
αυτής και να τα προβάλλουµε καθώς αποτελούν τη συλλογική 
έκφραση των επίσηµων φορέων της Κοινωνίας των Πολιτών και 
περιέχουν ειδική αναφορά στην ανάγκη για ειδικά µέτρα στήρι-
ξης των πολυτέκνων οικογενειών. 

Η γνώµη της ΟΚΕ για το δηµογραφικό 
πρόβληµα στην Ελλάδα
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Του ∆ρ. ∆. Σταµούλη
Αντιπροέδρου ΑΣΠΕ. 

Γνωρίσαµε από κοντά τον 
Μιχάλη στην εκδήλωση που 
διοργάνωσε η ΑΣΠΕ το Σάβ-
βατο 9/11/2019 µε θέµα 

την «Οικογενειακή και δηµογραφική 
Πολιτική στους ∆ήµους της Περιφέ-
ρειας Αττικής» µε συµµετοχή ∆ηµάρ-
χων και εκπροσώπων των ∆ήµων της 
Αττικής. Ήρθε στην αρχή της ηµερί-
δας και έµεινε ως το τέλος, κρατώντας 
συνεχώς σηµειώσεις. Εντυπωσιακό. 

Στο τέλος της ηµερίδας, δήλωσε 
στην Εκτελεστική Επιτροπή της ΑΣ-
ΠΕ ότι από σήµερα είµαι µαζί σας. Θα 
κάνω ότι µπορώ για να προβάλω το 
έργο σας και τις αξίες για τις οποίες 
παλεύετε. Υπάρχει πεδίο δράσης για 
σας και στην Τοπική Αυτοδιοίκηση, 
υπάρχει ανάγκη να αναπτύξουµε µαζί 
οικογενειακές και δηµογραφικές πολι-
τικές στους ∆ήµους και τις Περιφέρει-
ες. Τότε κατείχε τη θέση του Γενικού 
Γραµµατέα του ∆ήµου Νέας Σµύρνης. 

Ο Μιχάλης Χρηστάκης τήρησε 
την υπόσχεσή του. Τον ευχαριστούµε.

Βαθύς γνώστης των θεµάτων Τοπι-
κής Αυτοδιοίκησης συνέβαλε σηµαντι-
κά στις προσπάθειες της ΑΣΠΕ διότι:
∙ Σε κάθε ετήσιο συνέδριο της Πανελ-
λήνιας Ένωσης Γενικών Γραµµατέων 
Τοπικής Αυτοδιοίκησης “ΚΛΕΙΣΘΕΝΗΣ” 
στην οποία ήταν Πρόεδρος καλούσε 
την ΑΣΠΕ για να απευθύνει χαιρετι-
σµό και µας έδινε χρόνο για µια συ-

νεδρία ή για µια οµιλία. 
∙ Ίδρυσε και οργάνωσε το «Γραφείο 
Οικογένειας» στο ∆ήµο Ν. Σµύρνης, 
πρωτοπορώντας στην Ελλάδα και 
έβαλε τα θεµέλια στο ∆ήµο αυτό για 
περαιτέρω ανάπτυξη οικογενειακών 
πολιτικών.
∙ Συντόνισε µαζί µε τον γράφοντα την 
συγγραφή της µελέτης της ΑΣΠΕ για 
το Ινστιτούτο Τοπικής Αυτοδιοίκησης 
(ΙΤΑ της ΚΕ∆Ε) µε θέµα: «Προτάσεις 
για τον Σχεδιασµό Πολιτικών Υποστή-
ριξης των Οικογενειών µε Παιδιά για 
τους ∆ήµους”
∙ Ήταν πρόθυµα οµιλητής σε Συνέ-
δρια και Ηµερίδες της ΑΣΠΕ.

Στενοχωρηθήκαµε πολύ όταν µά-
θαµε λίγο πριν το Πάσχα για τις δυ-
σκολίες της υγείας του. Παρ’ όλ΄αυτά, 
και πάλι, προθυµότατα συµµετείχε ως 
οµιλιτής, στην Ηµερίδα της ΑΣΠΕ στο 
Εθνικό Κέντρο ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης 
και Αυτοδιοίκησης στις 20/5/2024, 
εµφανώς ήδη καταβεβληµένος. 

Με µεγάλη θλίψη ενηµερωθήκαµε 
ότι εγκατέλειψε τον µάταιο και προ-
σωρινό τούτο κόσµο στις αρχές Αυ-
γούστου. Η εξόδιος ακολουθία εψάλη 
τη ∆ευτέρα 5 Αυγούστου, στις 11:00, 
στον Ιερό Ναό Εισοδίων της Θεοτό-
κου στην Άνω Γλυφάδα και η ταφή του 
έγινε στο νέο Κοιµητήριο Γλυφάδας. 
Πηγή:  Μιχάλης Χρηστάκης: Έφυγε πρόω-
ρα από τη ζωή - Βαρύ πένθος και απώλεια 
για την τοπική αυτοδιοίκηση - edionysos 

ΟΜιχάλης ήταν πραγµατι-
κά ευγενής, ευφυής, πο-
λυσχιδής και δραστήριος, 
πάντα πρόθυµος για συ-

νεργασία και αποτελεσµατικός σε ό,τι 
υποσχόταν και ό,τι σχεδίαζε. ∆υστυ-
χώς ανεχώρησε πολύ νωρίς από τον 
επίγειο κόσµο, µόλις 60 ετών, στο 
απόγειο των δραστηριοτήτων του, µε 
πολλές επιτυχίες αλλά έχοντας πολύ 
ακόµη εµπειρία να δώσει στην κοι-
νωνία, στην τοπική αυτοδιοίκηση και 
στο θέµα των οικογενειακών και δη-
µογραφικών πολιτικών.

∆υσαναπλήρωτο το κενό για την 
οικογένειά του, τους φίλους του, τους 
συνεργάτες του και για την ΑΣΠΕ που 
έχασε ένα σπουδαίο φίλο, αρωγό και 
συµπαραστάστη. Η ΑΣΠΕ εκφράζει 
και από το άρθρο αυτό θερµά συλ-
λυπητήρια στην οικογένειά του. Αι-
τούµεθα στον Θεό των ζώντων και 
των κεκοιµηµένων να αναδείξει άξι-
ους ανθρώπους να συνεχίσουν το έρ-
γο του Μιχάλη στην κατεύθυνση της 
ενεργοποίησης των ∆ήµων για την 
υλοποίηση πολιτικών που στηρίζουν 
την οικογένεια και τους πολύτεκνους. 

Αγαπητέ φίλε Μιχάλη, καλό 
Παράδεισο.

Θα σε θυµόµαστε πάντα µε ευ-
γνωµοσύνη και την οφειλόµενη 
απόδοση φόρου τιµής.
Πηγή: Θλίψη σκόρπισε στην Αυτοδιοίκηση 
ο θάνατος του Μιχάλη Χρηστάκη | in.gr 

Οφειλόµενη απόδοση φόρου τιµής 
στον Μιχάλη Χρηστάκη, πραγµατικό φίλο 

της ΑΣΠΕ και των πολυτέκνων
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Ακολουθεί το µήνυµα της Ένω-
σης που ίδρυσε και διατέλεσε Πρό-
εδρος, στο οποίο περιλαµβάνεται 
και ένα σύντοµο βιογραφικό του 
σηµείωµα:

«Το ∆ιοικητικό Συµβούλιο της 
Πανελλήνιας Ένωσης Γενικών Γραµ-
µατέων Τοπικής Αυτοδιοίκησης “ΚΛΕΙΣ-
ΘΕΝΗΣ”, µε βαθύ πόνο ανακοινώνει 
την απώλεια, µετά την άνιση ολιγό-
µηνη µάχη που έδωσε, του Προέδρου 
µας Μιχάλη Χρηστάκη.

Ο Μιχάλης Χρηστάκης ήταν ∆ι-
δάκτωρ ∆ιεθνών Σχέσεων του Πα-
νεπιστηµίου του Kent at Canterbury 
(Ηνωµένο Βασίλειο), µε Μεταπτυχια-
κό στις Ευρωπαϊκές Σπουδές (Πανεπι-
στήµιο Reading, Ηνωµένο Βασίλειο) 
και πτυχιούχος Πολιτικών Επιστηµών 
και ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης (Εθνικό Κα-
ποδιστριακό Πανεπιστήµιο Αθηνών).

Από το 2001, Ειδικός επιστήµο-
νας του Υπουργείου Εσωτερικών, στο 
Εθνικό Κέντρο ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και 
Αυτοδιοίκησης, ως Υπεύθυνος Σπου-
δών και Έρευνας για τα ευρωπαϊκά 
θέµατα, τις διεθνείς σχέσεις, το πε-
ριβάλλον και τον πολιτισµό. Από το 
2007 έως σήµερα, διετέλεσε Γενικός 
Γραµµατέας στους ∆ήµους Αµαρουσί-
ου, ∆ιονύσου, Νέας Σµύρνης και Φι-
λοθέης – Ψυχικού.

Από το 2011 υπήρξε ιδρυτικό Μέ-

λος και Πρόεδρος της Πανελλήνιας 
Ένωσης Γενικών Γραµµατέων Τοπι-
κής Αυτοδιοίκησης «ΚΛΕΙΣΘΕΝΗΣ». 
Το 2013 – 2014 διετέλεσε Πρόεδρος 
της Οµάδας Αυτεπιστασίας για τον 
Τοµέα Αλιείας του ΟΟΣΑ.

Με πλούσιο εκπαιδευτικό – συγγρα-
φικό έργο και αρθρογραφία σε θέµατα 
Ευρωπαϊκής Πολιτικής, Χρηµατοδο-
τήσεων και ∆ηµοσίου Μάνατζµεντ. 
Ως ιδρυτικό µέλος και Πρόεδρος 

του «ΚΛΕΙΣΘΕΝΗ», εργάστηκε για 
την θεσµική αναβάθµιση του ρόλου 
του Γενικού Γραµµατέα των ∆ήµων, 
ενώ ταυτόχρονα ο «ΚΛΕΙΣΘΕΝΗΣ» 
όλα αυτά τα χρόνια, πρωταγωνίστη-
σε στην συµβουλευτική υποστήριξη 
των ∆ηµοτικών Αρχών και στην δι-
οργάνωση δεκάδων επιστηµονικών 
συνεδρίων, ηµερίδων και επιµορφω-
τικών Προγραµµάτων, για αιρετούς 
και στελέχη της Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης, σε όλη τη χώρα, καθώς πίστευε:

“…στη διαρκή στήριξη και ενί-
σχυση του έργου των ∆ήµαρχων για 
αποδοτική, αποτελεσµατική, οικονο-
µική και σίγουρα ποιοτική διοίκηση 
για τους ∆ήµους και την Τοπική Αυ-
τοδιοίκηση…”

Εκφράζουµε ολόψυχα συλλυπη-
τήρια στην οικογένεια και στους οι-
κείους του. 

Στη σύζυγό του Αγγελική και στις 
κόρες τους Μαρίνα και Ευγενία να τον 
θυµούνται για την καλοσύνη του, την 
ανιδιοτέλειά του, την εργατικότητα και 
την διαρκή διάθεση για προσωπική 
και υπηρεσιακή βοήθειας σε όλους.

Η πολυετής προσφορά του και η 
υπεραξία των δράσεων του «ΚΛΕΙΣΘ-
ΕΝΗ», στην Τοπική Αυτοδιοίκηση, θα 
µείνει παρακαταθήκη για όλους εµάς.

Αγαπηµένε µας Πρόεδρε, φίλε, 
συνοδοιπόρε και µέντορά µας, ΚΑ-
ΛΟ ΠΑΡΑ∆ΕΙΣΟ.»
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Τ ην Πέµπτη 15 Μαίου 2024, Παγκόσµια Ηµέ-
ρα Οικογένειας (καταπληκτική σύµπτωση!) 
κυκλοφόρησε από τον Εκδοτικό Οίκο Κ & Μ 
Σταµούλη το 14ο οικονοµικό-κοινωνικό βι-

βλίο του δηµοσιογράφου – συγγραφέα ∆ηµήτρη Στερ-
γίου, πολύτεκνου, µε τίτλο «∆ηµογραφικό, 2081: Ελλάς 
χωρίς Έλληνες».

Στο  βιβλίο αυτό ο παλαίµαχος δηµοσιογράφος πα-
ρουσιάζει, µε τη µορφή µυθιστορίας, την προϊούσα απο-
σύνθεση της Ελλάδος και, µε παραθέµατα από την αρχαία 
ελληνική γραµµατεία, το τέλος της, καθώς, όπως επιση-
µαίνει, εγκαταλείφθηκε από τον «Φύλακα Άγγελό» της, 
δεν έχει πια  πίστη σε θεσµούς και αξίες, που κράτησαν 
όρθιο επί αιώνες το έθνος και συνέβαλαν στο µεγαλείο 
της φυλής. 

Τα εθνικά θέµατα συνεχώς επιδεινώνονται και η χώ-
ρα µοιάζει µε δρυν πεσούσαν την οποία όλοι σχεδόν οι 
εχθροί και φίλοι ξυλεύονται. Η χώρα είναι υπερχρεωµένη 
από τις σπατάλες, τις εγκληµατικές πράξεις και παραλεί-
ψεις όλων των κυβερνήσεων για κοµµατικές σκοπιµότη-
τες, ιδεοληψίες και βιώµατα, το δηµογραφικό πρόβληµα 
εξελίσσεται σε εφιάλτη, βασικοί θεσµοί καταπατούνται 
καθηµερινά, ενώ αξίες και ιδανικά θεωρούνται πατριδο-
καπηλικές εµµονές ή «χιλιοµασηµένες τσίχλες», σηµαντι-
κά γεγονότα – σταθµοί της ιστορίας χαρακτηρίζονται ως 
«µύθοι», η υπερφορολόγηση πηγαίνει σύννεφο επί χρό-
νια, η λεηλασία των οικογενειακών εισοδηµάτων γίνεται 
ολοένα και πιο εφιαλτική, ο πληθυσµός της χώρας πα-
ρουσιάζει συνεχώς µείωση (παρά την προσθήκη εκατο-
ντάδων χιλιάδων οικονοµικών µεταναστών), το δηµόσιο 
χρέος καλπάζει, η ανεργία είναι πανευρωπαϊκώς  η υψη-
λότερη, η φτώχεια το ίδιο και συνεχώς απειλεί ολοένα 
και µεγαλύτερο µέρος των κατοίκων, οι επιδόσεις των Ελ-
λήνων µαθητών,  µε τις γνωστές «εκπεδεφτικές» µεταρ-
ρυθµίσεις και τη θεοποίηση της ήσσονος προσπάθειας µε 
την εισαγωγή του «σοσιαλιστικού ιδεώδους» στα σχολεία,  
σε διεθνείς διαγωνισµούς είναι απογοητευτικές και πάνε 
χαράµι και οι ετήσιες δηµόσιες δαπάνες άνω των 6.000 
ευρώ ετησίως ανά µαθητή  για τη λειτουργία των σχο-
λείων της χώρας που βγάζουν «κουµπούρες, όπω ς  και 
οι ιδιωτικές δαπάνες άνω των 3.000 ευρώ  για κάθε µα-
θητή ως χλεύη της «δωρεάν παιδείας»!

Όλα αυτά κορυφώθηκαν το 2018 και όλα δείχνουν 
ότι  το 2081 (αναστροφή των δύο τελευταίων ψηφίων 
του κρίσιµου 2018) θα υπάρχει Ελλάς, αλλά χωρίς Έλ-
ληνες, καθώς συνεχίσθηκαν και συνεχίζονται τα «οικήια 

κακά»,  όπως ένας άφρων που κόβει το κλαρί όπου κά-
θεται, έως σήµερα µε επιταχυνόµενο ρυθµό  προς το τε-
λευταίο του κακού της σκάλας το σκαλί!

Όλα αυτά, που τεκµηριώνονται µε την παράθεση 
αντίστοιχων αποκαλυπτικών στοιχείων από την πλούσια 
αρχαία ελληνική γραµµατεία, θυµίζουν τα οικονοµικά, κοι-
νωνικά, πνευµατικά, εθνικά, ηθικά αίτια, που οδήγησαν 
στην κατάρρευση αρχικά της Αθηναϊκής ∆ηµοκρατίας, 
άλλων µεγάλων αρχαίων πόλεων – κρατών και, τελι-
κά στην υποταγή της Ελλάδος στους Ρωµαίους το 146 
π.Χ., την άλωση της Πόλης το 1453, προοιωνίζονται  ότι 
το 2081 θα υπάρχει Ελλάς «ου οικουµένη» πληθυσµια-
κά και ποιοτικά από τους κατοίκους της, όπως θα έλε-
γε ο Στράβων. ∆ιότι, επί δεκαετίες έχουν συγκεντρωθεί 
όλα τα συµπτώµατα που απετέλεσαν τα αίτια κατάρρευ-
σης µεγάλων αρχαίων πόλεων, αυτοκρατοριών, εθνών 
και κρατών, που εκδηλώθηκαν µε τη µορφή διάφορων 
κρίσεων, όπως οικονοµικές, µεταναστευτικές ή προσφυ-
γικές, πολιτικές, πνευµατικές,  επισιτιστικές. Σ΄ αυτές ας 
προσθέσουµε και την ηθική κρίση, την κρίση δοµών και 
θεσµών, την κρίση παιδείας, τη µόνιµη  οικονοµική ανισό-
τητα, την εύκολη λύση της αύξησης των παλαιών και της 
επιβολής νέων φόρων και µάλιστα µε  την κυριαρχία  και 
σήµερα στη χώρα µας του ολέθριου  “Πολιτειακού  Σοσι-
αλισµού” του Περικλέους (έκανε όλους τους Αθηναίους 
πολίτες δηµόσιους υπαλλήλους και άεργους) που µοιρά-
ζει αφειδώς επιδόµατα  και σε µη δικαιούχους (6,5 στους 

ΕΝΑ ΕΝ∆ΙΑΦΕΡΟΝ ΒΙΒΛΙΟ ΤΟΥ ∆ΗΜΗΤΡΗ ΣΤΕΡΓΙΟΥ:

«∆ηµογραφικό, 2081: 
Ελλάς χωρίς Έλληνες»
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10 Έλληνες κάααθονται!) , που επιβραβεύει χρεοφειλέτες 
µε … µπόνους, µε διαγραφές προσαυξήσεων και µε µεί-
ωση του χρόνου παραγραφής των οφειλών, που αφήνει 
την παραοικονοµία και τη φοροδιαφυγή στο απυρόβλη-
το, για κοµµατικούς και πολιτικούς λόγους κι έχει κάνει 
το κράτος δικαίου «ρόµπα» πανευρωπαϊκώς.

Όλα αυτά παρουσιάζονται µε τη µορφή χρονογραφί-
ας σε 18 κεφάλαια, µε το τελευταίο να  συµπίπτει και µε 
το «τετέλεσται» της Ελλάδος, ύστερα από ανά-
γνωση όλων των προηγούµενων, όπως προκύπτει 
από τους αντίστοιχους τίτλους. Παρατίθενται µε-
ρικοί από τους τίτλους των κεφαλαίων:
∙ ∆ηµογραφικό: Επισπεύδεται το τέλος 
της Ελλάδος!
∙ Τα ίδια  αίτια, όπως και τα σηµερι-
νά,  που οδήγησαν στην κατάρρευ-
ση της Αθηναϊκής ∆ηµοκρατίας µε τον 
ολέθριο  «Πολιτειακό Σοσιαλισµό» του 
Περικλέους.
∙ Τα ίδια αίτια, όπως τα σηµερινά,  που 
οδήγησαν στην κατάρρευση της Ρω-
µαϊκής Αυτοκρατορίας και την άλωση 
της Πόλης.
∙ Ο ολέθριος λαϊκισµός ως συνέχεια του 
δικοµµατισµού  Τρικούπη – ∆ηλιγιάννη.
∙ Καταπάτηση όλων των θεσµών, παρά 
τη γνωστή προειδοποίηση του Σωκρά-
τη ότι έτσι δεν µπορεί να σταθεί όρθια 
µια Πολιτεία!
∙ Κατεδάφιση της µακραίωνης ελληνι-
κής ιστορίας.
∙ Κακοποίηση του συνδικαλιστικού θε-
σµού, που έχει ως στόχο την .. ανατρο-
πή νόµιµης κυβέρνησης ενός … µηνός!!.
∙ Πώς κατάντησε η Ελλάς ένα απέραντο  
εκτροφείο κοµµατικών φίλων!
∙ Πώς έφτασε σήµερα η χώρα να δο-
κιµάζεται από την τρίτη (και µοιραία!) 
«ερηµία» µετά τη ρωµαϊκή κατάκτηση.

Το βιβλίο συµπληρώνεται µε Παραρ-
τήµατα που περιλαµβάνουν πίνακες  µε 
διαχρονικά στατιστικά οικονοµικά στοι-
χεία (χρέος, πώς «φαγώθηκαν» πάνω 
από 2,3 τρισ. ευρώ µετά  το 1981 κλπ), 
βασικές διατάξεις του Συντάγµατος που 
ποδοπατούνται κλπ

Λίγα λόγια για τον Συγγραφέα
Ο ∆ηµήτρης Λ. Στεργίου είναι δη-

µοσιογράφος  και συγγραφέας πολλών, 
κυρίως οικονοµικών, λαογραφικών και 
γλωσσολογικών βιβλίων. Σπούδασε  στο 
Πάντειο Πανεπιστήµιο και στη Φιλοσοφική 
Σχολή του Πανεπιστηµίου Αθηνών. ∆ιετέλεσε 
συντάκτης, αρχισυντάκτης και διευθυντής Σύ-
νταξης του Οικονοµικού Ταχυδρόµου» και αρ-

θρογράφος – αναλυτής  στις εφηµερίδες «Το Βήµα» και 
«Τα Νέα» επί 32 χρόνια και στη συνέχεια ∆ιευθυντής του 
«Ελεύθερου Τύπου της Κυριακής» και ∆ιευθυντής Σύντα-
ξης της «Απογευµατινής»

Είναι µέλος της Ένωσης Συντακτών Ηµερησίων Εφη-
µερίδων Αθηνών και έχει βραβευθεί από πολλούς Φο-
ρείς και Οργανώσεις.

το «τετέλεσται» της Ελλάδος, ύστερα από ανά-
γνωση όλων των προηγούµενων, όπως προκύπτει 
από τους αντίστοιχους τίτλους. Παρατίθενται µε-
ρικοί από τους τίτλους των κεφαλαίων:

∆ηµογραφικό: Επισπεύδεται το τέλος 

Τα ίδια  αίτια, όπως και τα σηµερι-
νά,  που οδήγησαν στην κατάρρευ-
ση της Αθηναϊκής ∆ηµοκρατίας µε τον 
ολέθριο  «Πολιτειακό Σοσιαλισµό» του 

Τα ίδια αίτια, όπως τα σηµερινά,  που 
οδήγησαν στην κατάρρευση της Ρω-
µαϊκής Αυτοκρατορίας και την άλωση 

Ο ολέθριος λαϊκισµός ως συνέχεια του 
δικοµµατισµού  Τρικούπη – ∆ηλιγιάννη.

Καταπάτηση όλων των θεσµών, παρά 
τη γνωστή προειδοποίηση του Σωκρά-
τη ότι έτσι δεν µπορεί να σταθεί όρθια 

Κατεδάφιση της µακραίωνης ελληνι-

Κακοποίηση του συνδικαλιστικού θε-
σµού, που έχει ως στόχο την .. ανατρο-
πή νόµιµης κυβέρνησης ενός … µηνός!!.

Πώς κατάντησε η Ελλάς ένα απέραντο  

Πώς έφτασε σήµερα η χώρα να δο-
κιµάζεται από την τρίτη (και µοιραία!) 
«ερηµία» µετά τη ρωµαϊκή κατάκτηση.

Το βιβλίο συµπληρώνεται µε Παραρ-
τήµατα που περιλαµβάνουν πίνακες  µε 
διαχρονικά στατιστικά οικονοµικά στοι-
χεία (χρέος, πώς «φαγώθηκαν» πάνω 
από 2,3 τρισ. ευρώ µετά  το 1981 κλπ), 
βασικές διατάξεις του Συντάγµατος που 

Λίγα λόγια για τον Συγγραφέα
Ο ∆ηµήτρης Λ. Στεργίου είναι δη-

µοσιογράφος  και συγγραφέας πολλών, 
κυρίως οικονοµικών, λαογραφικών και 
γλωσσολογικών βιβλίων. Σπούδασε  στο 
Πάντειο Πανεπιστήµιο και στη Φιλοσοφική 
Σχολή του Πανεπιστηµίου Αθηνών. ∆ιετέλεσε 
συντάκτης, αρχισυντάκτης και διευθυντής Σύ-
νταξης του Οικονοµικού Ταχυδρόµου» και αρ-

Στη φωτογραφία του εξωφύλλου: Η πολύτεκνη οικογέ-
νεια µε επτά παιδιά (1935) του Θωµά Κωνσταντίνου από 
το χωριό Στρογγυλοβούνι Ακαρνανίας, το οποίο σήµερα εί-
ναι σχεδόν … έρηµο!
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Ε ίναι πάντα µε ιδιαίτερη 
χαρά και συγκίνηση που 
συµµετέχω σε εκδηλώ-
σεις τιµής για τις µητέ-

ρες, ιδιαίτερα σε µια εκδήλωση όπως 
τη σηµερινή που τιµούµε τις πολύτε-
κνες µητέρες. Μητέρες που γέννησαν 
και ανάθρεψαν 5 και περισσότερα 
παιδιά, µητέρες που έστειλαν 4 παι-
διά στην Εθνική Φρουρά – χαιρετίζω 
την παρουσία του Αρχηγού της ΕΦ - 
ηλικιωµένες µητέρες που γέννησαν 4 
παιδιά ή που έστειλαν 3 παιδιά τους 
στην Εθνική Φρουρά, όπως και η δι-
κή µου µάνα.

Στέκοµαι µπροστά σε αυτές τις 
µάνες µε αισθήµατα ευγνωµοσύνης 
και υπερηφάνειας για όλα όσα προ-
σέφεραν και προσφέρουν ακόµα µέσα 
από θυσίες και αγώνες στο κοινωνι-
κό σύνολο.

Η παρουσία µου σήµερα εδώ – µα-
ζί µε τον Υπουργό Άµυνας, την Υφυ-
πουργό Κοινωνικής Πρόνοιας, την 
Επίτροπο για την Ισότητα και άλλους 
αξιωµατούχους του κράτους - ανάµε-
σα σε πολλά άλλα, υπογραµµίζει την 
αναγνώριση αυτής της ανεκτίµητης 
προσφοράς. Αδιαµφισβήτητα, η πο-
λύτεκνη µάνα, χρειάζεται την έµπρα-
κτη στήριξη της πολιτείας µέσα από 
ένα συνδυασµό υπηρεσιών και παρο-
χών. Ως Κυβέρνηση, αλλά  και εγώ ο 
ίδιος προσωπικά που προέρχοµαι από 
πολύτεκνη οικογένεια και είµαι ο πα-
τέρας πολύτεκνης οικογένειας, έχου-
µε θέσει τη στήριξη των πολύτεκνων 
οικογενειών, αλλά και των πολιτικών 
που αφορούν στην πολύτεκνη οικο-
γένεια και τα παιδιά, γενικότερα, πο-
λύ ψηλά στις προτεραιότητες µας.  

Είναι ένα θέµα που πρέπει να µας 
απασχολήσει όλους, πέραν των δηλώ-
σεων, των εκδηλώσεων, των ωραίων 

λόγων. Σήµερα το ποσοστό γεννήσε-
ων στη χώρα µας είναι 1.3%. Για να 
µπορέσει να υπάρξει αναπλήρωση του 
πληθυσµού σε 25 χρόνια θα πρέπει το 
ποσοστό γεννήσεων να είναι τουλά-
χιστον στο 2.1%. Άρα, έχουµε πολλή 
δουλειά να κάνουµε όλοι µας, Πολι-
τεία, νοµοθετική εξουσία, εσείς που 
συνεχώς προβάλλετε τα αιτήµατα σας 
ώστε να αντιµετωπίσουµε αυτή την 
τεράστια πρόκληση.

Στον έναν χρόνο ∆ιακυβέρνησής 
µας έχουµε πετύχει σηµαντικά βήµα-
τα προόδου και, ασφαλώς, η πολιτική 
βούληση είναι ισχυρή για να συνεχί-
σουµε υλοποιώντας το Πρόγραµµα 
∆ιακυβέρνησής µας.

Αναφερθήκατε σε 12 αποφάσεις 
µας µέσα σε 15 µήνες, σχεδόν µια 
απόφαση τον µήνα. Αν συνεχίσουµε 
µε αυτό τον τρόπο, τουλάχιστον µέ-

χρι το 2028 θα υπάρχουν τουλάχι-
στον 50 αποφάσεις.

Εισακούοντας, λοιπόν, τις δικές 
σας εισηγήσεις, πλείστες των οποίων 
περιλαµβάνονται και στο Πρόγραµµα 
∆ιακυβέρνησής µας, ξεκινήσαµε αυ-
τή την πορεία:
∙ Τον Οκτώβριο του 2023, η Κυβέρ-
νηση αποφάσισε αύξηση κατά 5% στο 
Επίδοµα Τέκνου, το οποίο επιδέχθηκε 
και της αύξησης της ΑΤΑ. Αφορά σε 
περίπου 60.000 οικογένειες µε συνο-
λικό κόστος  3,7 εκατοµµύρια.
∙ Τον ίδιο µήνα, ανταποκρινόµενη η 
Κυβέρνηση σε δικό σας αίτηµα, εγκρί-
θηκε η ένταξη φοιτητών πολύτεκνων 
οικογενειών στο Επίδοµα Τέκνου µε 
την καταβολή του 50% του Επιδόµα-
τος Τέκνου, µε δαπάνη 3,3 εκατοµµύ-
ρια ετησίως,
∙ Τον Μάιο του 2023 παραχωρήθη-

Η οµιλία του Πρόεδρου 
της ∆ηµοκρατίας της Κύπρου 

Νίκου Χριστοδουλίδη στη γιορτή 
της Πολύτεκνης Μάνας (19/5/2024)
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κε επίδοµα σε οικογένειες µε τρία ή 
περισσότερα παιδιά συνολικού ύψους 
περίπου 2 εκατοµµυρίων, από το οποίο 
επωφελήθηκαν 25 χιλιάδες παιδιά.
∙ Την ίδια περίοδο, αυξήθηκε το τι-
µητικό επίδοµα πολύτεκνης µάνας για 
όλες τις εισοδηµατικές κατηγορίες. 
Επωφελήθηκαν πέραν των 16 χιλιά-
δων πολύτεκνων µητέρων µε ετήσια 
δαπάνη περίπου 800.000 ευρώ. 
∙ Τον Ιούνιο του 2023, και πάλι αντα-
ποκρινόµενη η Κυβέρνηση σε δικό 
σας αίτηµα, ενέκρινε την επέκταση 
του Σχεδίου Επιδότησης ∆ιδάκτρων 
και Σίτισης Παιδιών µέχρι 4 χρόνων 
σε όλους τους δικαιούχους του Επι-
δόµατος Τέκνου, µε επιδότηση µέχρι 
και 80% των διδάκτρων νηπιαγωγεί-
ων και βρεφοκοµικών σταθµών. Το 
κόστος του Σχεδίου ανέρχεται σε 16 
εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο.  Μετά 
την απόφαση αυτή, οι δικαιούχοι αυ-
ξήθηκαν κατά 40%.
∙ Την ίδια ώρα, το Υφυπουργείο Κοι-
νωνικής Πρόνοιας, που είναι το αρ-
µόδιο για να συντονίζει την πολιτική 
µας στα θέµατα πολυτέκνων, επε-
ξεργάζεται και θα ανακοινώσει πολύ 
σύντοµα η Υφυπουργός, νέο Σχέδιο 
Επιδότησης ∆ιδάκτρων και Σίτισης 
Παιδιών µέχρι 4 χρονών και 5 µηνών 
µε τα ίδια κριτήρια που προανέφερα, 
το οποίο θα τεθεί σε εφαρµογή τον 
Σεπτέµβριο του 2024, συνολικού κό-
στους 3 εκατοµµυρίων ευρώ.
∙ Τον Φεβρουάριο του 2024 παρα-
χωρήθηκε εφάπαξ ποσό στους δικαι-
ούχους του Επιδόµατος Τέκνου στη 
βάση κριτηρίων ύψους 100 ευρώ για 
κάθε πρώτο παιδί, αυξανόµενο κατά 
50 ευρώ για κάθε πρόσθετο παιδί, µε 
µέγιστο ποσό 250 ευρώ. 
Ταυτόχρονα, και λαµβάνοντας υπόψη 
ότι η ενισχυµένη υποστήριξη της πο-
λιτείας προς τους εργαζόµενους γο-
νείς και περισσότερο τις µητέρες που 
αναλαµβάνουν το µεγαλύτερο µερί-
διο ευθύνης, είναι υψίστης σηµασίας, 
η Κυβέρνηση αύξησε κατά ένα µήνα 
την άδεια µητρότητας, έτσι ώστε οι 
νέες εργαζόµενες µητέρες να µπο-
ρούν να περνούν περισσότερο χρό-
νο µε το παιδί τους,
∙ Την ίδια στιγµή, αυξήσαµε την άδεια 
µητρότητας για τις περιπτώσεις νο-
σηλείας νεογέννητων παιδιών, κατά 

δύο εβδοµάδες.
∙  Εντάξαµε τους αυτοεργοδοτού-
µενους γονείς στους δικαιούχους 
για την παροχή της γονικής άδειας, 
ώστε κανένας εργαζόµενος γονιός 
να µη στερείται τον χρόνο που µπο-
ρεί να περάσει µαζί µε τα παιδιά του,
∙ Ανταποκρινόµενοι σε δικό σας αί-
τηµα, επιταχύνουµε τον χρόνο εξέ-
τασης για το βοήθηµα τοκετού, και 
πλέον καταβάλλεται στις δικαιού-
χους εντός µηνός. Σε πολύ σύντοµο 
χρονικό διάστηµα θα ανακοινώσου-
µε αύξηση στο επίδοµα τοκετού, το 
οποίο θα αυξάνεται όσο αυξάνονται 
και τα παιδιά.
∙ Στα όσα προανέφερα, θα πρέπει 
να προστεθεί και η χορηγία για αγο-
ρά καινούριου ηλεκτροκίνητου οχή-
µατος σε πολύτεκνες οικογένειες που 
αυξήθηκε φέτος από 9.000 σε 20.000 
ευρώ και λόγω του αυξηµένου ενδι-
αφέροντος ανακοινώθηκε επέκταση 
του Σχεδίου για ακόµη περισσότερες 
οικογένειες.

Περαιτέρω, στο πλαίσιο της ενί-
σχυσης των πολιτικών για την οικο-
γένεια και της στήριξης των παιδιών 
µε ποιοτικές υπηρεσίες φροντίδας, 
ενισχύουµε τις υπηρεσίες φροντίδας 
παιδιών µε τη δηµιουργία 30 νέων ή 
επέκταση υφιστάµενων βρεφονηπια-
κών σταθµών στο πλαίσιο του Σχεδίου 
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, κάτι 
που ξεκίνησε από την προηγούµενη 
Κυβέρνηση,  οι οποίοι θα λειτουργούν 
και κατά τις απογευµατινές ώρες για 
να εξυπηρετούνται οι ανάγκες της 
σύγχρονης οικογένειας.

Στο ίδιο πλαίσιο, το 2023 το Υφυ-
πουργείο Κοινωνικής Πρόνοιας επιχο-
ρήγησε τη λειτουργία 61 βρεφοκοµικών 
σταθµών και 65 Κέντρων Προστασίας 
και Απασχόλησης Παιδιών µε συνο-
λικό κόστος περίπου 3 εκατοµµύρια.

Σήµερα έχετε υποβάλει δύο αιτή-
µατα. Επειδή θέλω όταν υπόσχοµαι 
κάτι να µπορούµε να ανταποκριθού-
µε, ανακοινώνω ότι το πρώτο σας 
αίτηµα που αφορά τους υπερπολύ-
τεκνους, γίνεται αποδεκτό και θα πε-
ράσει από το Υπουργικό Συµβούλιο, 
θεωρείστε ότι η απόφαση θα ληφθεί 
από µέρους της Κυβέρνησης.

Το δεύτερο αφορά αυτό το οποίο 
θα επεξεργαστούµε και µετά θα σας 

απαντήσω υπεύθυνα. Σας είπα ότι θα 
ανακοινώσουµε σε πολύ λίγες µέρες το 
επίδοµα τοκετού που είναι σηµαντικό.

Επίσης, η φορολογική µεταρρύθµι-
ση του κράτους βρίσκεται σε εξέλιξη 
και θα υπάρχει αυτό που καταργήθη-
κε λανθασµένα, και θα υπάρχει η σύν-
δεση µε την οικογένεια, ενώ, επίσης, 
θα αξιοποιήσουµε την ευκαιρία καλω-
σορίζοντας τον εκπρόσωπο της αντί-
στοιχης Ελλαδικής Οργάνωσης, για να 
σας ανακοινώσω ότι προχωρούµε µε 
πρόταση προς την Ελληνική Κυβέρ-
νηση, ώστε να υπογράψουµε διµερή 
συµφωνία µε την οποίαν οι κάτοχοι 
κάρτας πολυτέκνου στην Κύπρο να 
µπορούν να την αξιοποιήσουν στην 
Ελλάδα.

Η διαβεβαίωσή µου σήµερα ενώ-
πιον όλων εσάς είναι ότι στο πλαίσιο 
του κοινωνικού διαλόγου µε την Πα-
γκύπρια Οργάνωση Πολυτέκνων, που 
ήδη βρίσκεται σε εξέλιξη, θα ενισχυ-
θούν ακόµη περισσότερο οι πολιτι-
κές µας για στήριξη της πολύτεκνης 
οικογένειας.

Και ακριβώς επειδή η Οργάνωσή 
σας είναι ο στενότερος µας συνερ-
γάτης, στη βάση της περσινής µου 
εξαγγελίας στην ίδια γιορτή, φέτος 
αυξήσαµε και το ποσό της χορηγίας 
προς την Παγκύπρια Οργάνωση Πο-
λυτέκνων για να τιµηθούν περισσό-
τερες πολύτεκνες µάνες. .

Αισθάνοµαι πολλαπλάσιο το χρέ-
ος µας απέναντι στις πολύτεκνες µά-
νες. Γνωρίζω πολύ καλά ως παιδί και 
εγώ πολύτεκνης οικογένειας, αλλά και 
ως πολύτεκνος πατέρας, τις ανάγκες, 
τις προκλήσεις, τους αγώνες και τις 
θυσίες που απαιτούνται µέσα σε µια 
πολύτεκνη οικογένεια. 

Φυσικά όποιες και να είναι οι θυ-
σίες και οι ανάγκες, τίποτα µα τίπο-
τα δεν µπορεί να αντικαταστήσει την 
ευλογία που προσφέρει το να ζεις 
και να µεγαλώνεις σε µια πολύτεκνη 
οικογένεια.

Αγαπητές πολύτεκνες µητέρες, 
σας εκφράζω την εκτίµησή µου και 
τον αµέριστό µου σεβασµό για την 
πολύτιµη συνεισφορά σας στην οι-
κοδόµηση της κοινωνίας µας και εκ 
µέρους της Πολιτείας θέλω να σας 
διαβεβαιώσω ότι θα είµαστε πάντο-
τε στο πλευρό σας.
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Τ ην ηµέρα που τιµούνται οι 
µητέρες των Τριών Ιεραρ-
χών, η Ιερά Μητρόπολη 
Μεσογαίας και Λαυρεωτι-

κής τίµησε τις πολύτεκνες οικογένειες 
για τον άθλο τους και την προσφο-
ρά τους στην κοινωνία και στο έθνος.

Ύµνος στην οικογένεια θα µπορού-
σε κανείς να πει ότι ήταν η εκδήλωση 
που πραγµατοποιήθηκε αµέσως µετά 
την Θεία λειτουργία στον Ιερό Ναό 
του Αγίου Τρύφωνα στην Παλλήνη 
σήµερα Κυριακή 4 Φεβρουαρίου, από 
την Ιερά Μητρόπολη Μεσογαίας και 
Λαυρεωτικής. Μετά την τέλεση του 
Όρθρου και της Θείας Λειτουργίας ο 
Σεβασµιώτατος Μητροπολίτης Με-
σογαίας και Λαυρεωτικής κ Νικόλα-

ος τίµησε τις πολύτεκνες οικογένειες, 
βραβεύοντας τις µητέρες που έφεραν 
στον κόσµο πάνω από τρία παιδιά, µε 
χρηµατικό ποσό που συνολικά ανήλθε 
για όλες τις πολύτεκνες οικογένειες 
της Μητρόπολης στα 120.000 ευρώ.

Στο τέλος της Θείας Λειτουργίας, 
η κάθε οικογένεια προσερχόταν να 
παραλάβει την επιταγή η οποία συνο-
δευόταν από µια εικόνα της Παναγίας 
Της Υπαπαντής που είναι χρυσοτυπία 
από την Ιερά Μονή Παντάνασσας, και 
από µια επιστολή βράβευσης.

 Εκτός από τις πολύτεκνες οικογέ-
νειες βραβεύθηκε και το τέταρτο τέ-
κνο κάθε οικογένειας.

Συγκινητική ήταν και η εικόνα µε 
τους πολύτεκνους Ιερείς οι οποίοι 

πλαισίωσαν τον Σεβασµιώτατο στην 
Θεία Λειτουργία µιας και στην Μη-
τρόπολη υπάρχουν 100 έγγαµοι ιε-
ρείς από αυτούς, 13 έχουν ανήλικα 
παιδιά, 19 πολύτεκνοι Ιερείς έχουν 
ανήλικα παιδιά πάνω από πέντε και 
33 ιερατικές οικογένειες έχουν πάνω 
από τέσσερα παιδιά.

 Οι γονείς µε τα µωρά στην αγκά-
λη τους αλλά και µε τα υπόλοιπα παι-
διά της οικογένειας είχαν κατακλείσει 
τον Ιερό Ναό και αποτέλεσαν θα έλε-
γε κανείς µια βροντερή απάντηση για 
το τι σηµαίνει οικογένεια η οποία σή-
µερα βάλλεται πανταχόθεν.

Στην οµιλία του ο Σεβασµιώτα-

ΙΕΡΑ ΜΗΤΡΟΠΟΛΙΣ ΜΕΣΟΓΑΙΑΣ ΚΑΙ 
ΛΑΥΡΕΩΤΙΚΗΣ: ΕΜΠΡΑΚΤΗ ΣΤΗΡΙΞΗ 

ΣΤΙΣ ΠΟΛΥΤΕΚΝΕΣ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΕΣ  

Συνέχεια στην σελίδα 1023
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Tης ∆ήµητρας-Ινές Αγγελή
Γενικής Γραµµατέως ΑΣΠΕ

 ΑΠΟ ΤΙΣ ∆ΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΕΣ ΤΗΣ ΑΣΠΕ

Α. ΗΜΕΡΙ∆ΕΣ-ΕΚ∆ΗΛΩΣΕΙΣ 
ΓΙΑ ΤΟ ∆ΗΜΟΓΡΑΦΙΚΟ 
ΜΕ ΣΥΜΜΕΤΟΧΗ ΤΗΣ ΑΣΠΕ 

Παρασκευή 29 Μαρτίου 2024. Το Ινστιτούτο ∆ιε-
θνών Υποθέσεων, Ασφάλειας & Γεωοικονοµίας «ΕΡΜΗΣ» 
(«HERMES» Institute of International Aff airs, Security & 
Geoeconomy) είναι ένας µη κερδοσκοπικός Οργανισµός 
(Σωµατείο), το οποίο παρακολουθεί και αναλύει τις εθνι-
κές και διεθνείς εξελίξεις, παρέχοντας αντικειµενικές, επι-
στηµονικά τεκµηριωµένες και αξιόπιστες αναλύσεις µε τη 
φιλοδοξία να συµβάλλει ενεργά και ουσιαστικά στο δηµό-
σιο διάλογο και στην προαγωγή της επιστηµονικής γνώσης 
στους τοµείς της διεθνούς πολιτικής, των διεθνών σχέ-
σεων, της ασφάλειας και της (γεω) οικονοµίας. Στο πλαί-
σιο αυτό, το Ινστιτούτο διεξήγαγε εσπερίδα µε σκοπό να 
εξετασθεί και να αναλυθεί αν και πως το δηµογραφικό 
πρόβληµα επηρεάζει την εθνική ασφάλεια της χώραςτην 
Παρασκευή 29 Μαρτίου 2024 και ώρα 18:30 - 21:30, σε 
αίθουσα της ΕΣΗΕΑ (Αίθουσα «Γεώργιος Αναστασόπου-
λος», Ακαδηµίας 20, Αθήνα), στην οποία απηύθυνε χαι-
ρετισµό εκ µέρους της ΑΣΠΕ ο Κώστας Σολδάτος, µέλος 
της Εκτελεστικής Επιτροπής. 

Τετάρτη 3 Απριλίου 2024

Την 3η Απριλίου, ηµέρα Τετάρτη και ώρα 18.30 στο 
Εµπορικό και Βιοµηχανικό Επιµελητήριο Πειραιά (ΕΒΕΠ), 
Γ. Κασιµάτη 1, Πειραιάς, 2ος οροφος, διοργανώθηκε από 
την Πανελλαδική Οργάνωση Γυναικών «Παναθηναϊκή» µια 
συζήτηση για το µεγάλο εθνικό Πρόβληµα. 

Στην εκδήλωση συµµετείχε εκ µέρους της ΑΣΠΕ η κα 
∆ήµητρα-Ινές Αγγελή, Γενική Γραµµατέας, η οποία µίλη-
σε µε θέµα την αξία της οικογένεας, της τεκνογονίας και 
τη συνεισφορά των πολυτέκνων στην σύγχρονη κοινωνία. 

Β. ΣΥΝΑΝΤΗΣΕΙΣ –
 ΕΠΙΣΤΟΛΕΣ – ∆ΙΑΜΑΡΤΥΡΙΕΣ – 
ΑΙΤΗΜΑΤΑ 

Συνάντηση µε την ΕΘΕΑΣ (9.4.2024) 
Τρίωρη συνάντηση µε το ∆ιοικητικό Συµβούλιο της 

ΕΘΕΑΣ (Εθνική Ένωση Αγροτικών Συνεταιρισµών) είχε ο 
Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων Λευτέρης 
Αυγενάκης, στο πλαίσιο των τακτικών συναντήσεων που 
έχει µε την Εθνική Ένωση Αγροτικών Συνεταιρισµών. Στην 
αρχή της συνάντησης αντιπροσωπεία της Ανώτατης Συνο-
µοσπονδίας Πολυτέκνων Ελλάδας, ζήτησε από την ΕΘΕΑΣ 
να συµβάλλει στην επαναλειτουργία του µέτρου για παρο-
χή δωρεάν τροφίµων στους Συλλόγους Πολυτέκνων. Την 
αντιπροσωπεία αποτελούσα η Γραµµατέας ∆ήµητρα Ινές 
– Αγγελή, ο Ταµίας Γιάννης Πάχος το µέλος του ∆Σ Ευ-
δοξία Σαρµπίνη και ο ∆ιευθυντής της ΑΣΠΕ Χαράλαµπος 
Παύλου. Τόσο ο πρόεδρος της ΕΘΕΑΣ Παύλος Σατολιάς, 
όσο και τα µέλη της ∆ιοίκησης δέχθηκαν µε προθυµία το 
αίτηµα της ΑΣΠΕ και θα το διαβιβάσουν στα µέλη τους.

Περισσότερα εδώ: www.minagric.gr/2013-04-05-10-13-
09/ministry-example/ypaat-grafeio-typou/deltiatypou/16453-
dt090424d

Παρέµβαση στη νοµοθετική πρωτοβουλία του 
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, υπό τον τίτλο: «Ίδρυ-
ση Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας, εκ-
συγχρονισµός θεσµικού πλαισίου των Ανωτάτων 
Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων, σύσταση 
Κοινού Σώµατος Πληροφορικής στις Ένοπλες ∆υ-
νάµεις και λοιπές διατάξεις» [3/5/2024]

ΝΕΟ ΠΛΗΓΜΑ ΚΑΤΑ ΤΩΝ ΠΟΛΥΤΕΚΝΩΝ: ΑΠΑΡΑ-
∆ΕΚΤΗ ΑΛΛΑΓΗ ΣΤΟ ΚΑΘΕΣΤΩΣ ΕΙ∆ΙΚΗΣ ΜΕΤΑΘΕΤΙ-
ΚΟΤΗΤΑΣ ΤΩΝ ΠΟΛΥΤΕΚΝΩΝ ΣΤΕΛΕΧΩΝ ΕΝΟΠΛΩΝ 
∆ΥΝΑΜΕΩΝ. ΝΑ ΑΚΥΡΩΘΕΙ ΑΜΕΣΩΣ Η ΠΡΟΤΕΙΝΟΜΕ-
ΝΗ ∆ΙΑΤΑΞΗ ΠΟΥ ΑΛΛΑΖΕΙ ΤΟ ΣΗΜΕΡΙΝΟ ΚΑΘΕΣΤΩΣ. 
M. Παρασκευή 3/5/2024.
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Το ν/σ τροποποιεί κατά απαράδεκτο τρόπο το καθε-
στώς που ισχύει από το 2010, νόµος 3883/2010 άρθρο 5 
παρ. 1(α), µε βάση το οποίο: «Οι πολύτεκνοι, οι γονείς τρι-
ών (3) τέκνων ή γονείς ενός τουλάχιστον τέκνου µε ανία-
το ή δυσίατο νόσηµα, γονείς µονογονεϊκών οικογενειών, 
καθώς και πάσχοντες από ανίατα ή δυσίατα νοσήµατα 
µετατίθενται µόνο κατόπιν πρότερης σχετικής αναφοράς 
τους.» Με το νέο ν/σ, η προστασία αυτή περιορίζεται σε 
έξι (6) µόνο έτη (άρθρο 5). 

Μήπως η Ελλάδα έχει περισσότερο πληθυσµό φέτος, 
το 2024, σε σχέση µε το 2010 (οπότε θεσπίστηκε ο ισχύων 
νόµος), οπότε δεν χρειάζεται να δίνει στήριξη στους πολύ-
τεκνους; «Η Απογραφή κατέδειξε µείωση του πληθυσµού 
της Επικράτειας κατά 3,1% για το έτος 2021, σε σύγκρι-
ση µε το 2011.» Έχουν διαβάσει τα στοιχεία της ΕΛ.ΣΤΑΤ. 
εκεί στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας ή όχι;

Σε µια χώρα λοιπόν που βρίσκεται σε τροχιά δηµογρα-
φικής κατάρρευσης (λιγότερες από 70.000 οι γεννήσεις 
θα είναι φέτος), οι πολύτεκνοι δέχονται ένα ακόµη πλήγ-
µα. Όταν υπάρχουν πολύτεκνοι - στελέχη των Ενόπλων 
∆υνάµεων που µετά από δέκα (10) ή και είκοσι (20), πολ-
λές φορές, χρόνια τοποθετήθηκαν στον τόπο καταγωγής 
τους, επένδυσαν σε αυτόν και τώρα, ξαφνικά, µαθαίνουν 
ότι σε έξι (6) χρόνια θα µπορούν να µετατεθούν οπουδή-
ποτε, τότε, πραγµατικά, πρόκειται για πλήρη ανατροπή του 
οικογενειακού τους προγραµµατισµού, του επαγγελµατι-
κού τους σχεδιασµού και της οικονοµικής ισορροπίας της 
ευπαθούς, λόγω µεγέθους, οικογένειάς τους.

Αν ψηφισθεί η διάταξη αυτή στο νοµοσχέδιο, θα πρό-
κειται για ΒΛΑΠΤΙΚΗ ΜΕΤΑΒΟΛΗ ΣΤΙΣ ΕΡΓΑΣΙΑΚΕΣ ΤΟΥΣ 
ΣΧΕΣΕΙΣ µε το ∆ηµόσιο, κατά παράβαση των αρχών της 
χρηστής διοίκησης και της δικαιολογηµένης εµπιστοσύ-
νης του διοικούµενου προς τη ∆ιοίκηση. Θα απαξιώσετε 
κάθε έννοια ΕΜΠΙΣΤΟΣΥΝΗΣ των Ελλήνων στο Κράτος. 
Με τέτοια νοµοθετική ανασφάλεια, διεωρωτώνται µετά 
οι πολιτικοί και τα ΜΜΕ, γιατί οι γεννήσεις γκρεµίζονται 
χρόνιο µε το χρόνο. Μα είναι προφανές. ∆ιότι το Κράτος 
αποδεικνύεται αναξιόπιστο σε ό,τι υπόσχεται. Τα νέα ζευ-
γάρια δεν αποκτούν, ούτε θα αποκτήσουν παιδιά, διότι δεν 
εµπιστεύονται το Κράτος! 

Σε ό,τι δε αφορά το κατά πόσον η ισχύουσα διάταξη 
ήταν υπερβολική ή όχι, αξίζει να υπεθυµίσουµε σε όλους, 
ότι από το 2009 και µετά, οι πολύτεκνοι έχασαν το πολυ-
τεκνικό επίδοµα που στήριζε την αξιοπρέπεια της οικογέ-
νειάς τους, έχασαν τα ποσά που είχαν ως φοροαπαλλαγή, 
είδαν τα πολυτεκνικά τους αυτοκίνητα να χρεώνονται µε 
φόρο πολυτέλειας, έχασαν το ειδικό µειωµένο τιµολόγιο 
ηλεκτρικού ρεύµατος από το 2018 µέχρι την 1-1-2024, 
από το 2009 και µετά τα παιδιά τους δεν παίρνουν µε-
τεγγραφή σε άλλο ΑΕΙ της πόλης µόνιµης κατοικίας τους 
(πλην εξαιρέσεων), και ο κατάλογος των καταργήσεων εί-
ναι ατελείωτος, αλλά φαίνεται ότι αυξάνεται!

∆υστυχώς, µπήκε και το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας 
στην λογική αυτή των καταργήσεων και περιορισµών των 
ελάχιστων εναποµεινάντων ωφεληµάτων των πολυτέ-
κνων. Αρχικά µε τον σοβαρό περιορισµό που έθεσε στην 

παραµονή των πολυτέκνων στα σπίτια εντός των στρατι-
ωτικών µονάδων έπληξε τις πολύτεκνες οικογένειες που 
ήξεραν ότι είχαν πρόταξη και διαµονή άνευ περιορισµού. 
Τώρα έρχεται να επιφέρει σηµαντικό περιορισµό και στο 
θέµα των µεταθέσεων.

Κύριε Υπουργέ, Κύριε Υφυπουργέ,
Η άσκηση δηµογραφικής πολιτικής είναι υποχρέωση 

του Κράτους σύµφωνα µε το άρθρο 21 του Συντάγµατος, 
καθώς και η ειδική µέριµνα για τις πολύτεκνες οικογένειες.

Θα θέλαµε επίσης να µας πείτε πόσοι είναι οι πολύτε-
κνοι στρατιωτικοί και τι ποσοστό επί του συνόλου αντι-
προσωπεύουν; Για να κριθεί αν όντως επηρεάζεται η 
∆ιοίκηση του Στρατεύµατος από την ισχύουσα διάθεση 
περί µεταθέσεων. 

Αντί να δώσετε επιπλέον κίνητρα στα Στελέχη των Ενό-
πλων ∆υνάµεων για την απόκτηση παιδιών, δίνοντας το 
‘καλό παράδειγµα’ στα άλλα Υπουργεία, έρχεστε να µει-
ώσετε ένα κοινωνικό κεκτηµένο, αυξάνοντας κάθετα την 
αβεβαιότητα και την ήδη υπάρχουσα έλλειψη εµπιστοσύ-
νης στο Κράτος. 

∆ιατηρώντας την υφιστάµενη διάταξη τα πλεονεκτήµα-
τα για την χώρα θα είναι πολύ περισσότερα, από,τι υποτί-
θεται ότι θα είναι εάν την κατηργήσετε µε τη νέα.

Θα σας συγχαρούµε δηµοσίως αν αποσύρρετε τη δι-
άταξη αυτή ΠΡΙΝ το ν/σ καταθετεί στη Βουλή, διότι, Πα-
σχαλινές µέρες που είναι τώρα, οι πολύτεκνες οικογένειες 
δικαιούνται Ανάσταση, όχι άλλη «Σταύρωση».

Αποτέλεσµα: όπως µας ενηµέρωσε το γραφείο του 
Υπουργού Άµυνας, η συγκεκριµένη διάταξη αποσύρθηκε. 

ΝΕΑ ∆ΙΑΜΑΡΤΥΡΙΑ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ 
ΤΩΝ ΜΕΤΕΓΓΡΑΦΩΝ ΣΤΑ ΑΕΙ

Αξιότιµοι Υπουργοί, 
καθώς διεξάγονται αυτές τις ηµέ-
ρες οι εξετάσεις εισαγωγής των 
παιδιών µας στην τριτοβάθµια 
εκπαίδευση, δεχόµαστε πολλά 
ερωτήµατα από µέλη µας αν τε-
λικά η Κυβέρνηση θα θεσµοθε-
τήσει από φέτος τις ελεύθερες 
µετεγγραφές για τους πολύτκε-
νους. Μέτρο χωρίς κανένα δη-
µοσιονοµικό κόστος, µε προφανή 
αφετηρία και στοχο την κοινωνι-
κή δικαιοσύνη. 

Τα στατιστικά στοιχεία που επικαλείται το Υπουργείο 
Παιδείας κατά καιρούς ότι περίπου 70-80% των πολυ-
τέκνων που αιτούνται µετεγγραφής, η οποία τελικά τους 
αποδίδεται, δεν αντιπροσωπεύουν την πραγµατική εικό-
να. Η πραγµατική εικόνα είναι ότι οι περισσότεροι πολύ-
τεκνοι δεν δηλώνουν ΑΕΙ εκτός του Νοµού του τόπου 
της µόνιµης κατοικίας τους, φοβούµενοι ότι αν η απόφα-
ση στην αίτηση µετεγγραφής που υπέβαλαν είναι αρνη-
τική, δεν θα µπορέσουν να σπουδάσουν τα παιδιά τους 
µακρία από την οικογενειακή στέγη, λόγω των υπερβο-
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λικών δαπανών, που αναποφευκτα θα στερήσουν από τα 
υπόλοιπα παιδιά τους.

Τα κριτήρια µετεγγραφών που έχουν θεσπισθεί δί-
νουν µερικά επιπλέον µόρια για τις πολύεκνες οικογένει-
ες υπό πολλές προϋποθέσεις (χαµηλού εισοδήµατος, ο/η 
υποψήφιος/-α να είναι από τα πρώτα παιδιά, τα τελευ-
ταία είναι αδικηµένα κ.λπ.) αφήνοντας εκτός αρκετές πο-
λύτεκνες οικογένειες. 

Επειδή σύντοµα οι υποψήφιοι για τα ΑΕΙ θα κληθούν να 
δηλώσουν τις σχολές επιθυµίας τους, είναι απόλυτα ανα-
γκαίο, η Κυβέρνηση να κινηθεί άµεσα και να θεσµοθετή-
σει εκ νέου τις ελεύθερες µετεγγραφές, κάτι που δέχθηκε 
και ο Πρωθυπουργός ως εφικτό στην περσινή συνάντη-
σή µας περί τέλος Ιουνίου λίγες µέρες πριν τις εκλογές. 

Μην επιτρέψετε άλλη µία χρονιά χωρίς µετεγγραφές 
για αρκετές πολύτεκνες οικογένειες της χώρας, διαιωνί-
ζοντας αυτή τη συνεχιζόµενη αδικία. Τα οφέλη για τη χώ-
ρα θα είναι σηµαντικά, ενώ το κόστος µηδενικό. 

Αναµένουµε άµεσα σχετική ενηµέρωση. Οι πολύτεκνες 
οικογένειες δεν µπορούν να περιµένουν άλλο. 

ΚΑΤΑΡΓΗΣΗ ΛΑΝΘΑΣΜΕΝΗΣ
ΕΓΚΥΚΛΙΟΥ ΥΠ. ΠΑΙ∆ΕΙΑΣ 
ΚΑΙ ΑΜΕΣΗ ΚΑΘΟΛΙΚΗ ΕΦΑΡΜΟΓΗ 
ΤΟΥ ΑΡΘΡΟΥ 17 ΤΟΥ Ν. 5128/2024 
ΓΙΑ ΤΟ ΣΥΝΟΛΟ ΤΩΝ ∆ΙΚΑΙΟΥΧΩΝ

Αξιότιµοι Υπουργοί Παιδείας και Οικογένειας,
Με τον πρόσφατο νόµο που ρυθµίζει διάφορα εκπαι-

δευτικά θέµατα, και συγκεκριµένα το άρθρο 17 του Ν. 
5128/2024, δόθηκε µια σηµαντική λύση που αναµενόταν 
από καιρό. Συγκεκριµένα, το άρθρο ορίζει ότι:

«Οι νεοδιοριζόµενοι εκπαιδευτικοί ή µέλη Ε.Ε.Π. και Ε.Β.Π. 
που ανήκουν στις ειδικές κατηγορίες µετάθεσης της παρ. 
1 του άρθρου 13 του π.δ. 50/1996 (Α’ 45) ή του άρθρου 8 
του π.δ. 56/2001 (Α’ 47), αντίστοιχα, καθώς και όσοι έχουν, 
οι ίδιοι ή οι σύζυγοί τους, ποσοστό αναπηρίας εβδοµήντα 
πέντε τοις εκατό (75%) και άνω ανεξαρτήτως παθήσεως ή 
έχουν τέκνα µε αναπηρία εξήντα επτά τοις εκατό (67%) και 
άνω, ανεξαρτήτως παθήσεως, δύνανται να αποσπώνται, µε 
απόφαση του αρµόδιου οργάνου ύστερα από γνώµη των οι-
κείων υπηρεσιακών συµβουλίων, κατόπιν προσκόµισης πι-
στοποιητικού Κέντρου Πιστοποίησης Αναπηρίας (ΚΕ.Π.Α.) 
που αποδεικνύει τα ανωτέρω. Για τους σκοπούς της παρού-
σας, ο χρόνος απόσπασης λογίζεται ως χρόνος υπηρέτησης 
του εκπαιδευτικού στην οργανική του θέση.»

Επί της ουσίας, η τελευταία αυτή φράση: «Για τους 
σκοπούς της παρούσας, ο χρόνος απόσπασης λογίζεται 
ως χρόνος υπηρέτησης του εκπαιδευτικού στην οργα-
νική του θέση», δηµιουργεί τις προϋποθέσεις για τις πε-
ρισσότερο ευάλωτες οικογένειες, δηλαδή τις πολύτεκνες 
µε 4 προστατευόµενα τέκνα και όσες έχουν ανάπηρο µέ-
λος, προκειµένου να έχουν µια διευκόλυνση ως προς το 
χρόνο που υποχρεούνται να υπηρετήσουν στην οργανική 
τους θέση. Η διευκόλυνση αυτή είναι απολύτως συµβα-
τή µε την επιταγή του άρθρου 21 του Συντάγµατος ότι οι 

«πολύτεκνοι και οι ανάπηροι δικαιούνται της ειδικής φρο-
ντίδας του κράτους».

Η άνευ άλλων κριτηρίων, όπως άλλωστε επιτάσει το 
Σύνταγµα, βάσει και πάγιας νοµολογίας του ΣτΕ (π.χ. ΣτΕ 
Ολ.430/2022), «αδιάστικτη διατύπωση του Συντάγµατος 
ως προς την ειδική φροντίδα – δηλαδή την ειδική µετα-
χείριση – που οφείλει ο κοινός νοµοθέτης προς τις δύο 
αυτές κοινωνικές οµάδες», δεν αφήνει κανένα περιθώριο 
προκειµένου να διαχωριστούν οι εν δυνάµει δικαιούχοι του 
οφελήµατος αυτού της τελευταίας πρότασης της ανωτέρω 
διάταξης σε δικαιούχους και µη, µε οποιοδήποτε κριτήριο, 
και φυσικά, ούτε µε βάση την ηµεροµηνία διορισµού τους 
στην εκπαίδευση, όπως, εντελώς αυθαίρετα, επιδίωξε να 
επιβάλει η σχετική Εγκύκλιος του Υπουργείου Παιδείας.

Η Εγκύκλιος 94121/Ε2/21.8.2024 της Γενικής ∆ιεύ-
θυνσης Εκπαιδευτικού Προσωπικού της Γ.Γ. Πρωτοβάθµιας 
και ∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης (Β΄ Τµήµα Κινητικότη-
τας), «αποφάσισε» αυθαίρετα ότι η τροποποίηση δε θα 
εφαρµοστεί για όλους τους δικαιούχος, παρόλο που αφο-
ρά τον νόµο µε τον οποίο διορίζονται όλοι οι εκπαιδευτι-
κοί από το 2021 και µετά, αλλά θα εφαρµοστεί µόνο για 
όσους διορίστηκαν το 2024 και γι αυτούς που διορίστη-
καν το 2023. 

Η Εγκύκλιος συνιστά κατάφωρη παραβίαση του πνεύ-
µατος και της ουσίας της διάταξης που ψηφίστηκε µε τον 
προαναφερθέντα νόµο, αφού:

(α) Εισάγει κριτήρια εφαρµογής του νόµου, τα οποία 
δεν προβλέπονται από τη σχετική διάταξη, καθώς ο κα-
θένας γνωρίζει πως µια Εγκύκλιος δεν µπορεί να εισάγει 
νέα στοιχεία στην εφαρµογή του νόµου, πολλώ δε µάλ-
λον, όταν ∆ΕΝ προβλέπεται ότι περαιτέρω κριτήρια για 
την εφαρµογή του θα καθορισθούν µε Υπουργική Απόφα-
ση, όπως γίνεται σε ορισµένες περιπτώσεις. Εποµένως, η 
Εγκύκλιος, ούτε καν Υπουργική Απόφαση, είναι παράνο-
µη ως διοικητική πράξη, αφού επιχειρεί να επιβάλλει πρό-
σθετους περιορισµούς και κριτήρια που ο νόµος, σωστά, 
δεν θέλησε να θέσει,

(β) δεν εφαρµόζει την διάταξη του νόµου στην κα-
θολικότητά του, διότι η ίδια η διάταξη περιγράφει ποιοι 
είναι οι δικαιούχοι της παραγράφου αυτής («νεοδιοριζό-
µενοι ... που ανήκουν στις ειδικές κατηγορίες...») και έτσι 
επιφέρει έναν εντελώς παράνοµο και αυθαίρετο διαχω-
ρισµό στους εν δυνάµει δικαιούχους της διάταξης αυτής, 
παρότι εµπίπτουν σε κοινωνικές οµάδες που προστατεύ-
ονται από το Σύνταγµα στο σύνολό τους µε ειδική φρο-
ντίδα από το Κράτος.

Τα δύο αυτά σηµεία συνιστούν σοβαρά νοµικά 
λάθη, και για το λόγο αυτό, η Εγκύκλιος 94121/
Ε2/21.8.2024 θα πρέπει ΑΜΕΣΑ να ανακληθεί και 
να εφαρµοστεί η ανωτέρω διάταξη του άρθρου 62 
παρ 5 περ. α ν. 4589/2019, όπως τροποποιήθηκε και 
ισχύει µε το άρθρο 17 του πρόσφατου ν. 5128/2024 
για το σύνολο των δικαιούχων αυτής χωρίς κανένα 
απολύτως αποκλεισµό ή διαχωρισµό.

Κύριοι Υπουργοί,
είναι προφανές ότι οι Υπηρεσίες του Υπουργείου Παι-
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δείας που εξέδωσαν την εν λόγω Εγκύκλιο ενήργησαν καθ’ 
υπέρβαση αρµοδιότητας, παραβίασαν βασικές αρχές των 
κανόνων δικαίων και προκάλεσαν άσκοπη αναταραχή στις 
οικογένειες µε αναπηρία και πολυτεκνία, που δικαιούνται 
ΣΤΟ ΣΥΝΟΛΟ ΤΟΥΣ να κάνουν χρήση της ευεργετικής δι-
άταξης, για την θέσπιση της οποίας, σας συγχαίρουµε. ∆εν 
αποτελεί την πλέον ενδεδειγµένη λύση – για πολλούς λό-
γους – αλλά σίγουρα είναι ένα βήµα προς τη σωστή κα-
τεύθυνση. Η ενδεδειγµένη λύση είναι οι νεοδιοριζόµενοι 
εκπαιδευτικοί, µε τέσσερα προστατευόµενα τέκνα και οι 
οικογένειας µε ανάπηρο άτοµο να επιλέγουν κατ’ απόλυ-
τη προτεραιότητα, εξ αρχής, τον τόπο διορισµού τους, σε 
λογική απόσταση από την µόνιµη κατοικία τους.

Επειδή σε λίγες µέρες αρχίζει το νέο εκπαιδευτικό έτος 
και οι δικαιούχοι των ειδικών κατηγοριών µεταθέσεων εκ-
παιδευτικοί, λόγω ιδιαζόντων οικογενειακών συνθηκών 
πρέπει να γίνουν αποδέκτες της ειδικής φροντίδας του 
κράτους, βάσει του Συντάγµατος, αφετέρου δε για να δι-
ορθωθούν τα νοµικά λάθη της Εγκυκλίου και οι επιπτώ-
σεις τους, παρακαλούµε όπως ΑΜΕΣΑ:

(α) Καταργηθεί η Εγκύκλιος,
(β) εκδοθεί Οδηγία για την εφαρµογή της διάταξης 

του άρθρου 17 του ν. 5128/2024 στο σύνολο των δικαι-
ούχων που προσδιορίζονται από τη διάταξη, από το εκ-
παιδευτικό έτος που αρχίζει την 1η Σεπτεµβρίου 2024,

(γ) µας ενηµερώσετε άµεσα, για να γνωστοποιήσου-
µε τις αποφάσεις σας στα ενδιαφερόµενα µέλη µας που 
αγωνιούν.

Είναι προφανές, ότι οι οικογένειες των εν δυνάµει δι-
καιούχων δεν έχουν ούτε το χρόνο, ούτε την οικονοµική 
πολυτέλεια να αναζητήσουν στα ∆ιοικητικά ∆ικαστήρια 
και στο Συµβούλιο της Επικρατείας τη δικαίωσή τους. 

Ευελπιστούµε στην άµεση παρέµβασή σας. 

∆ΙΑΜΑΡΤΥΡΙΑ 
ΣΤΟΝ ΥΠΟΥΡΓΟ ∆ΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ 
ΓΙΑ ΤΙΣ ΠΡΟΣΛΗΨΕΙΣ ∆ΙΚΑΣΤΙΚΩΝ 
ΥΠΑΛΛΗΛΩΝ (27/6/2024)

Πηγή: ιστοσελίδα του Υπουργεί-
ου
Προς τον 
Υπουργό ∆ικαιοσύνης Γεώργιο 
Φλωρίδη και τον 
Υφυπουργό Ιωάννη Μπούγα.

Η ΑΣΠΕ, που εκπροσωπεί Πα-
νελλαδικά τις πάνω από 200.000 
πολύτεκνες οικογένειες, διαµαρ-
τύρεται έντονα και ζητάει, Κύριοι 
Υπουργοί, την άµεση τροποποί-
ηση του Κανονισµού εισαγωγής 

των ∆ικαστικών υπαλλήλων στην Εθνική Σχολή ∆ικαστι-
κών Λειτουργών, ώστε να προβλέπονται θέσεις για τους 
πολυτέκνους (γονείς και παιδιά) σε ποσοστό 16% επί του 
συνόλου της εκάστοτε προκήρυξης, όπως ακριβώς αυ-

τό προσδιορίζεται µε σαφήνεια στον παραπάνω νόµο 
4765/2021.

Τόσο οι παραπάνω συνταγµατικές επιταγές, όσο 
και οι αποφάσεις 

Οι αποφάσεις της Ολοµέλειας του ΣτΕ και των άλ-
λων ∆ιοικητικών ∆ικαστηρίων, καθώς επίσης και η ισχύ-
ουσα νοµοθεσία, που αναφέρεται στις προσλήψεις στον 
∆ηµόσιο τοµέα, σε κάθε περίπτωση πρέπει να αφορούν 
και το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και επιβάλλεται να εφαρ-
µόζεται και από αυτό η ισχύουσα νοµοθεσία, ώστε να ευ-
θυγραµµιστεί η πολιτική προσλήψεων στην Εθνική Σχολή 
∆ικαστικών Λειτουργών, µε αυτή που ισχύει στον υπόλοι-
πο ∆ηµόσιο τοµέα. 

Υιοθετώντας την πρότασή µας, να είσθε βέβαιοι, Κύριοι 
Υπουργοί, ότι λαµβάνετε ένα ισχυρό δηµογραφικό κίνητρο, 
αποκαθίσταται η αδικία που γίνεται σε βάρος των πολυτέ-
κνων (γονέων και παιδιών) και η αρχή της ισονοµίας και 
οι προκηρύξεις εισαγωγής των ∆ικαστικών υπαλλήλων 
στην Εθνική Σχολή ∆ικαστικών λειτουργών καθίστανται 
σύννοµες, σύµφωνα µε τη Συνταγµατική, Νοµική και ∆ι-
καστηριακή νοµοθεσία.

∆ΙΑΜΑΡΤΥΡΙΑ ΓΙΑ ΤΟ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ 
ΕΠΙ∆ΟΤΗΣΗΣ ∆ΙΑΚΟΠΩΝ 
ΕΡΓΑΖΟΜΕΝΩΝ – 
ΑΝΕΡΓΩΝ ΚΑΙ ΤΩΝ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΩΝ 
ΤΟΥΣ ΠΕΡΙΟ∆ΟΥ 2024-2025 (12/6/2024)

Προς τους Υπουργούς Εργασίας και Κοινωνικών Ασφα-
λίσεων, Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας και τον ∆ι-
οικητή της ∆ΥΠΑ

Κυρίες και Κύριοι, 
1. Στη δηµόσια πρόσκληση (8/24) που εκδώσατε µε 

την οποία καλείτε τους ενδιαφεροµένους να υποβάλλουν 
ηλεκτρονική αίτηση συµµετοχής στο παραπάνω πρόγραµ-
µα, εφ’ όσον έχουν τις προβλεπόµενες προϋποθέσεις, στο 
1ο Μέρος αυτής, που αναφέρεται στους δικαιούχους και 
ωφελούµενους δηλαδή:

α) Εργαζόµενοι µε εξαρτηµένη σχέση εργασίας Ιδιω-
τικού δικαίου,

β) ασφαλισµένοι στον ΕΦΚΑ στην επαγγελµατική τους 
κατηγορία και

γ) άνεργοι εγγεγραµµένοι µε βάση το ισχύον Εθνικό 
πλαίσιο στο Ψηφιακό Μητρώο της ∆ΥΠΑ , προβλέπεται 
πως για όλες τις παραπάνω περιπτώσεις, το ετήσιο συ-
νολικό οικογενειακό εισόδηµα, ανεξαρτήτως από 
την πηγή προέλευσή του, πραγµατικό και τεκµαρτό 
δεν πρέπει να υπερβαίνει τα 30.000 ευρώ.

2. Η ηγεσία της Ανωτάτης Συνοµοσπονδίας Πολυτέ-
κνων Ελλάδος, που εκπροσωπεί τις, πάνω από 200.000 
πολύτεκνες οικογένειες, θέλει να πιστεύει, Κύριε ∆ιοικη-
τά, ότι επί του προκειµένου, έχει γίνει κάποια παρανόηση, 
γιατί δεν είναι δυνατόν να είναι το ίδιο όριο εισοδήµα-
τος γι’ αυτόν που έχει 1 ή 2 παιδιά µε τους πολυτέκνους 
που έχουν 6,8,10, 12 κ.λπ. παιδιά, αλλά το οικογενειακό 
εισόδηµα θα πρέπει να είναι κλιµακωτό και να αυξάνεται 
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ανάλογα µε τον αριθµό των παιδιών της πολύτεκνης οι-
κογένειας, γιατί σε διαφορετική περίπτωση αδικείτε κατά-
φωρα τις πολύτεκνες οικογένειες και παραβιάζετε:
● Την παρ. 2 του άρθρου 21 του Συντάγµατος που ορί-
ζει ρητά:

«Πολύτεκνες οικογένειες έχουν δικαίωµα της ει-
δικής φροντίδας του κράτους»
● Τις αποφάσεις της Ολοµέλειας του Σ.τ.Ε. µε βάση τις 
οποίες:

«Η εξυπηρέτηση του ατοµικού συµφέροντος των 
πολυτέκνων, αποτελεί εξυπηρέτηση του γενικοτέρου 
δηµοσίου συµφέροντος, προ του οποίου και αυτή η 
αρχή της ισότητας των Ελλήνων απέναντι στο νό-
µο υποχωρεί, λόγω του δηµογραφικού προβλήµα-
τος που αντιµετωπίζει η χώρα µας».

(∆.Ε. Αθηνών: 2762/1998, 2764/1998, 2767/1998, 
2160/1989, 2161/1989 κ.α.).

(Σ.τ.Ε.: 2216/1975, 4062/1990, 4069/1990, 4070/1990, 
2773/1991, 2781/1991
● Την αρχή της ισονοµίας αφού µεταχειρίζεστε µε τον ίδιο 
τρόπο άνισες οικογενειακές καταστάσεις.

3. Οι οικονοµικές παροχές και οι οικονοµικές ελαφρύν-
σεις ανάλογες µε τον αριθµό των παιδιών µιας οικογέ-
νειας, δεν αποτελούν απλά µια υποχρέωση της Πολιτείας 
και των Φορέων της. Αποτελούν σχέδιο ζωής και σωτη-
ρίας της ίδιας της Πατρίδας µας. Μιας Πατρίδας που έχει 
µέλλον µέσα από τον µέλλον των παιδιών της. Ωστόσο, 
η ∆ΥΠΑ απέκλεισε τους πολυτέκνους από το παραπάνω 
πρόγραµµα, που έχουν την ατυχία! να εργάζονται και οι 
δύο γονείς, προσπαθώντας να εξασφαλίσουν µια αξιο-
πρεπή διαβίωση. 

Αναµένουµε άµεση διόρθωση προς αποκατάσταση της 
κοινωνικής δικαιοσύνης.

ΕΠΙΣΤΟΛΗ – ΑΙΤΗΜΑ 
ΣΤΟΥΣ ΥΠΟΥΡΓΟΥΣ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 
ΚΑΙ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑΣ 
ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕ∆ΙΟ 
ΠΕΡΙ ΑΥΘΑΙΡΕΤΩΝ

Πηγή: ιστοσελίδα του Υπουργεί-
ου
ΠΡΟΣ 

1. Kο ΘΕΟ∆ΩΡΟ ΣΚΥΛΑΚΑ-
ΚΗ, ΥΠΟΥΡΓΟ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

2. Κα ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ, 
ΥΠΟΥΡΓΟ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΣΥΝΟ-
ΧΗΣ ΚΑΙ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑΣ

ΘΕΜΑ: ΕΙ∆ΙΚΗ ΜΕΡΙΜΝΑ 
ΓΙΑ ΤΙΣ ΠΟΛΥΤΕΚΝΕΣ ΟΙΚΟΓΕ-
ΝΕΙΣ ΣΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕ∆ΙΟ ΠΕΡΙ 
ΑΥΘΑΙΡΕΤΩΝ 

Κυρία και Κύριε Υπουργέ,
είναι αυτονόητο ότι στα θέµατα στέγασης και τακτο-

ποίησης αυθαιρέτων, οι ανάγκες των πολύτεκνων οικο-

γενειών πρέπει να λαµβάνονται υπόψη και οι διατάξεις 
να περιλαµβάνουν ειδική µέριµνα για τους πολυτέκνους, 
όπως προβλέπει το Σύνταγµα (άρθρο 21, παρ.2). 

Είναι µάλλον περιττό να επισηµάνουυµε για µία ακό-
µη φορά ότι οι ανάγκες στέγασης των πολυτέκνων δεν 
προκύπτουν από λόγους πολυτέλειας αλλά από τις πραγ-
µατικές συνθήκες αξιοπρεπούς διαβίωσης των πολυτέ-
κνων οικογενειών. 

Κατά δηµοσιογραφικές πληροφορίες, το επικείµενο 
νοµοσχέδιο του ΥΠΕΝ δείχνει επιείκεια στους ιδιοκτή-
τες αυθαιρέτων σε περίπτωση συµµόρφωσης, καθώς 
προβλέπει τη διαγραφή του 50% του προστίµου ανέ-
γερσης χωρίς να επιβάλλονται οι διοικητικές κυρώσεις 
που προβλέπουν οι νοµοθετικές διατάξεις. Εφόσον πρό-
κειται για µερική συµµόρφωση, θα διαγράφεται µεν το 
50% του προστίµου ανέγερσης, αλλά θα επιβάλλονται 
όλες οι προβλεπόµενες εκ του νόµου κυρώσεις.

Στο πλαίσιο αυτό, χρήζει επιτακτικής ανάγκης η ένταξη 
ευνοϊκών διατάξεων υπέρ των πολυτέκνων. Όσοι πολύτε-
κνοι προέβησαν σε κατασκευές αυθαιρέτων, εξ ανάγκης, 
για να καλύψουν στεγαστικές ανάγκες είτε των ιδίων ως 
πρώτη κατοικία, είτε των τέκνων τους ως δεύτερης κα-
τοικίας οφείλουν να αντιµετωπισθούν όχι µόνο µε επι-
είκεια αλλά και την ειδική φροντίδα που επιτάσσει το 
Σύνταγµα και η νοµολογία του ΣτΕ έχει πολλαπλώς επι-
βεβαιώσει σχετικά µε την επίκληση και µόνο της πολυτε-
κνικής ιδιότητας χωρίς κανένα άλλο πρόσθετο κριτήριο. 

Σύµφωνα µε το υφιστάµενο νοµοσχέδιο καλούνται 
ή να πληρώσουν υπέρογκα πρόστιµα ανέγερσης και δι-
ατήρησης ετησίως ή να προβούν αναγκαστικά σε κα-
τεδαφίσεις. Είναι αυτονόητο ότι οι πολύτεκνοι, που 
συνεισφέρουν στο Κράτος το πολυτιµότερο αγαθό του, 
το ανθρώπινο κεφάλαιο, πρέπει να εξαιρεθούν από τις 
κατεδαφίσεις και να τους χορηγηθεί έκπτωση 50% σε 
οποιοδήποτε πρόστιµο καταλογισθεί σε βάρος τους, ακό-
µη και για αυθαίρετα κτίσµατα µετά το 2011. 

Παρακαλούµε, όπως µεριµνήσετε ώστε στο νοµοσχέ-
διο να υπάρχουν ευνοϊκές διατάξεις για:

(α) Την εξαίρεση των πολυτέκνων από τις κατεδα-
φίσεις, 

(β) την δυνατότητα τακτοποίησης των αυθαιρέτων 
των πολυτέκνων και µετά το 2011 µέχρι σήµερα µε ευ-
νοϊκούς όρους, όπως ήταν στο νοµό 4495/2017 µε εκ-
πτώσεις επί των προστίµων.

(γ) την µείωση κατά 50% σε όποιο πρόστιµο επιβληθεί, 
(δ) την εξοµοίωση των τακτοποιηµένων αυθαίρετων 

κτίσµατων µε τα υπόλοιπα κτίσµατα, όπως λόγου χάρη η 
υπέρβαση καθ’ ύψος δόµηση λόγω πολυτεκνίας και επι-
πλέον τετραγωνικά µέτρα για κάθε µέλος και για υπέρ-
γηρους γονείς που φιλοξενούνται και φροντίζονται από 
τις πολύτεκνες οικογένειες, µε την προϋπόθεση ότι πρό-
κειται για ιδιοκτήτες που έχουν την πολυτεκνική ιδιότητα 
είτε ως γονείς, είτε ως τέκνα πολυτέκνων, της ιδιότητας 
αποδεικνυόµενης µε το Πιστοποιητικό Πολυτεκνικής Ιδι-
ότητας της ΑΣΠΕ, σύµφωνα µε την παρ. 9 του άρθρου 
67 του Νόµου 4316/2014 (ΦΕΚ270 Α/24-12-2014) και 
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ΚΥΑ 267 (ΦΕΚ 6027Β/19.10.2023).
Η χρήση του Πιστοποιητικού Πολυτεκνικής Ιδιότητας 

της ΑΣΠΕ και µόνο, αποκλείει εξ αρχής από την χρήση 
των ανωτέρω ευεργηµάτων που θα προβλέπονται στο 
νόµο, τις ελάχιστες εκείνες περιπτώσεις µονοψήφιου 
αριθµού επωνύµων που διαθέτουν πραγµατικά υψη-
λά εισόδηµα και έχουν τις προϋποθέσεις να χαρακτη-
ρισθούν πολύτεκνοι, αλλά οι ίδιοι δεν έχουν επιδιώξει 
κάτι τέτοιο, και εποµένως δεν διαθέτουν το Πιστοποιη-
τικό Πολυτεκνικής Ιδιότητας της ΑΣΠΕ. 

Λόγοι κοινωνικής δικαιοσύνης, δηµογραφικής πο-
λιτικής και συµµόρφωσης προς το Σύνταγµα οδηγούν 
στην νοµοθέτηση των ανωτέρω λογικών και δίκαιων 
αιτηµάτων µας. 

Παραµένουµε στη διάθεσή σας για επικοινωνία και 
συνεργασία. 

Αποτέλεσµα: Καµµία πρόβλεψη για τις πολύτεκνες 
οικογένειες στο νοµοσχέδιο και τελικά στο νόµο.

∆ΙΑΜΑΡΤΥΡΙΑ 
ΣΤΟ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ 
ΚΑΙ ΣΤΟ ΥΠ. ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑΣ 
ΓΙΑ ΤΑ ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΑ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ 
ΤΟΥ ΜΕΙΩΜΕΝΟΥ ΤΙΜΟΛΟΓΙΟΥ 
ΡΕΥΜΑΤΟΣ ΚΟΤ Γ. 

ΘΕΜΑ: Προβλήµατα στην εφαρµογή του τιµολογίου 
ΚΟΤ Γ – Ανάγκη άµεσης αντιµετώπισης 

Αξιότιµοι Υπουργοί.
1. Από τη θέσπιση του ΚΟΤ Γ και την έναρξη της εφαρ-

µογής του αρχές του τρέχοντος έτους, παρατηρούνται 
σοβαρές δυσλειτουργίες στην εφαρµογή του, σύµφω-
να µε παράπονα που δεχόµαστε από τα µέλη µας – πο-
λύτεκνες οικογένειες.

Κατ΄ αρχήν, φαίνεται πως οι πάροχοι ηλεκτρικής ενέρ-
γειας, δεν εκδίδουν συνολικά ή στην πλειοψηφία τους, 
λογαριασµούς καταναλώσεως / εκκαθαριστικούς προς 
τους δικαιούχους ΚΟΤ Γ χωρίς καµµία εξήγηση. Θεω-
ρητικά, ο µηχανισµός εφαρµογής κοινωνικών τιµολογί-
ων µέσω ∆Ε∆∆ΗΕ λειτουργούσε και πριν την θέσπιση 
του ΚΟΤ Γ οπότε είναι αξιοπερίεργο ότι έχουν τόσο µε-
γάλη δυσκολία στην υλοποίηση του ΚΟΤ Γ – εκτός αν 
συµβαίνει κάτι άλλο που δεν γνωρίζουµε. Και µόνο το 
γεγονός αυτό, προκαλεί συσσώρευση οφειλών στις πο-
λύτεκνες οικογένειες, οι οποίες δεν θα είναι σε θέση να 
εξοφλήσουν το συνολικό ποσό εφάπαξ και θα πρέπει να 
µπουν σε διαδικασία ρύθµισης κ.λπ. – αχρείαστος χρό-
νος και κόπος, αν το όλο κύκλωµα εφαρµογής του ΚΟΤ 
Γ λειτουργούσε οµαλά, ως αναµενόταν. 

Παρακαλούµε όπως διερευνηθεί για ποιο λό-
γο συµβαίνει αυτό και αιτούµεθα να δοθεί οδηγία 
στους παρόχους να δώσουν εξ ορισµού δυνατότητα 
πληρωµής µε δόσεις στους δικαιούχους του ΚΟΤ Γ.

2. Σύµφωνα µε άλλο παράπονο – καταγγελία µέλους 
µας, ο πάροχος, µόνο µετά από παρέµβαση του ενεργει-

ακού διαµεσολαβητή εξέδωσε λογαριασµό µε την έκπτω-
ση από 01/01/2024 (αίτηση στην Η∆ΙΚΑ 02-02-2024) 
και µείωση χρεώσεων στις ρυθµιζόµενες χρεώσεις. Ακό-
µη και εν µέσω καταγγελιών του µέλους µας στη ΡΑΕ 
και πριν τη συνέχιση της καταγγελίας σε δεύτερο στάδιο 
στον ενεργειακό διαµεσολαβητή, εξέδιδε τελικούς λογα-
ριασµούς χωρίς εκπτώσεις στις ρυθµιζόµενες χρεώσεις!

Είναι αδιανόητο να συµβαίνουν τέτοια περιστατικά 
και να µην υπάρχει, έστω και δειγµατοληπτικός έλεγχος 
στην αγορά για την ορθή εφαρµογή του νόµου που αφο-
ρά στο ΚΟΤ Γ από το αρµόδιο Υπουργείο !! 

3. Τέλος, αξίζει να σηµειωθεί ότι η εισαγωγή εισοδη-
µατικών κριτηρίων για την ένταξη των πολύτεκνων οι-
κογενειών στο ΚΟΤ Γ – για την οποία είχαµε εκφράσει 
την τεκµηριωµένη αντίρρησή µας σε όλους τους τόνους 
– και παρά την αντισυνταγµατικότητά της, όπως σαφώς 
διατύπωσε η απόφαση της Ολοµέλειας του ΣτΕ µε την 
430/2022 απόφασή της περί ακυρώσεως της κατάργη-
σης του ειδικού µειωµένου τιµολογίου πολυτέκνων, έχει 
και άλλες, σηµαντικές, στρεβλώσεις. 

Να τονιστεί ότι η ΑΣΠΕ, ενόψει της καθυστέρησης 
υλοποίησης της απόφασης του ΣτΕ, απευθύνθηκε στο 
Συµβούλιο Συµµόρφωσης του ΣτΕ αλλά έλαβε διαβε-
βαίωση από το αρµόδιο Υπουργείο ότι θα υπάρξει σύ-
ντοµα υλοποίηση της, πλην όµως τελικά µε αυθαίρετο 
τρόπο τέθηκαν εισοδηµατικά κριτήρια, που δεν προϋ-
πήρχαν στο µειωµένο τιµολόγιο πολυτέκνων που ίσχυε 
επί τόσα χρόνια στο παρελθόν. 

Για παράδειγµα: Αίτηση οικογένειας έξι (6) παιδιών 
απορρίφθηκε λόγω εισοδηµατικών κριτηρίων, διότι στο 
οικογενειακό εισόδηµα (των δύο µισθωτών γονέων και 
περιστασιακή εργασία 3 τέκνων) προστέθηκε τεκµαρτό 
εισόδηµα 3000€, επειδή ένα από τα τέκνα, φοιτητής, εί-
χε ετήσιο εισόδηµα 159,60€ από εργασία σε καφετέρια, 
λόγω τεκµηρίου διαβίωσης!

Παρακαλούµε όπως µας αποστείλετε στατιστικά στοι-
χεία για το πλήθος των αιτήσεων των πολύτεκνων οι-
κογενειών που: 

(α) Αιτήθηκαν ένταξη στο ΚΟΤ Γ, 
(β) εγκρίθηκε η αίτησή τους, 
(γ) απορρίφθηκε η αίτησή τους.
4. Εξ εφαρµογής του ανωτέρω κοινωνικά άδικου, 

πραγµατικού και υπαρκτού, παραδείγµατος, που δυστυ-
χώς δεν είναι το µόνο, αιτούµαστε και πάλι την άρση του 
εισοδηµατικού κριτηρίου για την ένταξη των πολύτεκνων 
στο ΚΟΤ Γ, όπως άλλωστε και το ΣτΕ σαφώς έχει νο-
µολογήσει, επιφέροντας προφανή υποχρέωση στο Κρά-
τος να σεβαστεί την απόφαση της Ολοµέλειας του ΣτΕ.

5. Οι πολύτεκνες οικογένειες - δικαιούχοι ανέµεναν 
δύο χρόνια σχεδόν (Φεβρ. 2022 - ∆εκ 2023) την υλο-
ποίηση της απόφασης του ΣτΕ και τώρα αντιµετωπίζουν 
πάλι προβλήµατα! Παρακαλούµε για την άµεση ανταπό-
κρισή σας και τις ενέργειές σας στα ανωτέρω ζητήµατα 
και την σχετική ενηµέρωσή µας για γνωστοποιήσουµε 
στα µέλη µας τις απαντήσεις. 
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 ΝΕΑ ΑΠΟ ΣΥΛΛΟΓΟΥΣ
Του Θωµά Γιαννιώτη,

Οικονοµικού ∆ιευθυντή ∆ήµου Νέας Σµύρνης, 
Αντιπροέδρου της ΑΣΠΕ, Γεν. Γραµµατέα ΕΟΠΑ

ΕΝΩΣΗ ΠΟΛΥΤΕΚΝΩΝ ΑΘΗΝΩΝ

Η ΕΠΑ µοίρασε και φέτος τα σχολικά είδη στα παιδιά 
της Α’ ∆ηµοτικού των µελών της, το πρώτο Σάββατο του 
Σεπτεµβρίου, όπως κάθε χρόνο, µε την ευγενική χορηγία 
της γνωστής Ελληνικής εταιρίας ειδών υγιεινής «ΜΕΓΑ». 
Ο Πρόεδρος Βασίλειος Θεοτοκάτος σηµείωσε την µείω-
ση που έχουν κάθε χρόνο τα παιδιά της Α΄∆ηµοτικού σε 
όλη την χώρα, αλλά και στις πολύτεκνες οικογένειες, απο-
τέλεσµα της ανυπαρξίας δηµογραφικής πολιτικής και της 
αδιαφορίας του Κράτους για τις πολύτεκνες οικογένειες. 
Τα παιδιά πέρασαν ευχάριστα µε τη βοήθεια του θεατρο-
λόγου «Ζίνο» και στο τέλος έλαβαν τα δώρα τους µαζί µε 
ευχές για καλή πρόοδο.

ΕΘΝΙΚΗ ΟΡΓΑΝΩΣΗ
ΠΟΛΥΤΕΚΝΩΝ ΑΘΗΝΩΝ

Η εκδήλωση της Ε.Ο.Π.Α. για τη διανοµή σχολικών τσα-
ντών και γραφικής ύλης στους µαθητές της Α’ ∆ηµοτικού, 
η οποία πραγµατοποιήθηκε στις 7 Σεπτεµβρίου 2024 στην 
αποθήκη της Οργάνωσής µας, εστέφθη µε απόλυτη επιτυχία.

Ο πρόεδρος ενηµέρωσε ότι η προσφορά των σχολι-
κών τσαντών, της γραφικής ύλης καθώς και των αξιόλο-
γων παιδικών βιβλίων της φίλης συγγραφέως κ. Σωτηρί-
ας Κυρµανίδου, υπήρξε χορηγία του Μέγα Χορηγού της 

Ε.Ο.Π.Α. Ιδρύµατος Ευποιΐας «Ο ΚΑΛΟΣ ΣΑΜΑΡΕΙΤΗΣ» 
και µετέφερε τις ευχές του προέδρου του ∆.Σ. του Ιδρύ-
µατος, κ. Στυλιανού Γιαβά και της δραστήριας συζύγου 
του κας Μαρίας ∆ηµητροπούλου. 

Η Εθνική Οργάνωση Πο-
λυτέκνων Αθηνών πρό-
σφερε σε µέλη της τρόφι-
µα (ζυµαρικά, όσπρια, κ.ά.) 
τα οποία αποτελούν για 
άλλη µια φορά ευγενική 
ιδιωτική (όχι κρατική) χο-
ρηγία του Φιλανθρωπι-
κού Οργανισµού της Ιε-
ράς Αρχιεπισκοπής Αθη-
νών «ΑΠΟΣΤΟΛΗ». Η ΕΟ-
ΠΑ συντάσσει λίστα µε-

λών µας, υπερπολυτέκνων κυρίως οικογενειών µε µικρά 
παιδιά που δυσκολεύονται να ανταπεξέλθουν στη δύσκο-
λη οικονοµική συγκυρία και παρακαλούµε όσοι γνωρίζουν 
τέτοιες οικογένειες να ενηµερώσουν άµεσα τα γραφεία 
µας, για µελλοντικές δωρεές και διανοµές.

ΣΥΛΛΟΓΟΣ ΘΕΣ/ΚΗΣ 
�ΟΙ ΑΓΙΟΙ ΠΑΝΤΕΣ�
ΕΚ∆ΗΛΩΣΗ ΒΡΑΒΕΥΣΗΣ 750 ΑΡΙΣΤΟΥΧΩΝ ΜΑΘΗ-
ΤΩΝ ΑΡΙΣΤΟΥΧΩΝ ΜΑΘΗΤΩΝ ΓΥΜΝΑΣΙΟΥ-ΛΥΚΕΙΟΥ 

Η εκδήλωση για την βράβευση των αριστούχων µαθη-
τών Γυµνασίου και Λυκείου έγινε στην Αίθουσα Τελετών 
του Α.Π.Θ. 11 Φεβρουαρίου 2024, στην κατάµεστη αί-
θουσα από αριστούχους και πολύτεκνους γονείς, µε πε-
ρισσότερα από 3.000 χιλ. άτοµα. Στην εκδήλωση βραβεύ-
θηκαν 750 αριστούχοι µαθητές Γυµνασίου-Λυκείου, µε 20 
από αυτούς να έχουν «Άριστα 20». Το κάθε βραβείο, συ-
νοδευόταν µε το ποσό των 50€. Το ποσό των 50€ δόθη-
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κε στους αριστούχους µε φάκελο της Ιεράς Μητρόπολης 
Θεσσαλονίκης από τον Παναγιώτατο Μητροπολίτη κ.κ. Φι-
λόθεο, που περιείχε και ωραιότατη επιστολή. Επίσης χο-
ρηγοί της εκδήλωσης ήταν και η Αδελφότητα «Οσία Ξένη» 
µε τον πατέρα Νήφωνα και η αδελφότητα «Μέγας Βασί-
λειος» µε τον π. Μιχαήλ. Τιµήθηκε ο Παναγιώτατος Μη-
τροπολίτης Θεσσαλονίκης και µεγάλος χορηγός της εκ-
δήλωσης, κ.κ Φιλόθεος, τον οποίο για να τιµήσει ενώπι-
ον όλων, ο Πρόεδρος κ. Θεοτοκάτος αναφώνησε, Άξιος! 
Και επανέλαβαν όλοι οι παρευρισκόµενοι. Την εκδήλωση 
πλαισίωσε η χορωδία Συλλόγου Ορθοδόξου Ιεραποστολι-
κής ∆ράσης «Ο ΜΕΓΑΣ ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ» µε χοράρχη τον Ιωάν-
νη Μπουλµουτζή οι οποία µας έψαλλαν τροπάρια και δο-
ξαστικά, και η χορωδία Φοιτητριών της Χριστιανικής Φοι-
τητικής ∆ράσεως µε χοράρχη την κα Νικολέττα Παπαδο-
πούλου µε όµορφο ψυχαγωγικό πρόγραµµα. 

Η εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κα Αναστασία Γεωργιάδου, 
µεταξύ άλλων δήλωσε ότι και αυτή ως τέκνο πολύτεκνης 
οικογένειας βραβεύθηκε στο παρελθόν από το Σύλλογο 
πολλές φορές. Έδωσε πολλά συγχαρήτηρια στα παιδιά και 
ιδιαίτερα στους γονείς και µάλιστα κάλεσε το κοινό για 
ένα δυνατό χειροκρότηµα προς τους πολύτεκνους γονείς. 

Ο Ευρωβουλευτής της Ελληνικής Λύσης κ. Εµµανουήλ 
Φράγγος µεταξύ άλλων, συνεχάρει τα παιδιά και τους γο-
νείς τους για τον καθηµερινό τους αγώνα. ∆ιαβεβαίωσε 
τα παιδιά ότι ο αγώνας τους αυτός για µάθηση και γνώ-
ση θα αναγνωριστεί στο διάβα της ζωής τους. Ο Βουλευ-
τής της ΝΙΚΗΣ και πολύτεκνος κ. Νικόλαος Παπαδόπου-

λος µεταξύ άλλων δήλωσε: Αγαπητοί πολύτεκνοι είµαι κι 
εγώ πατέρας µε 6 παιδιά. Εµείς οι Ορθόδοξοι Χριστιανοί 
ξέρουµε 1 γάµο, το γάµο της Κανά που ευλόγησε ο Χρι-
στός µε την Παναγία µητέρα µας. Ό,τι άλλο είναι της ∆ύ-
σης που έζησε Μεσαίωνα. Εµείς δε ζήσαµε Μεσαίωνα! 
Πολλά συγχαρήτηρια στα παιδιά και στους γονείς, να ζή-
σουν οι πολύτεκνοι. 

Η εκπρόσωπος της Α.Σ.Π.Ε. κα. ∆ήµητρα Αγγελή, ευχα-
ρίστησε για την πρόσκληση, µετέφερε τους χαιρετισµούς 
του Προέδρου της Α.Σ.Π.Ε, κου Βασίλειου Θεοτοκάτου, και 
έδωσε συγχαρητήρια για την εκδήλωση και στον Πανα-
γιώτατο Μητροπολίτη για τη χορηγία του. Η Αντιπεριφε-
ρειάρχης Κεντρικής Μακεδονίας, κα. Βούλα Πατουλίδου, 
µεταξύ άλλων δήλωσε ότι παρακολουθεί µε χαρά κάθε 
φορά που βρίσκεται στις εκδηλώσεις του Συλλόγου µας 
και θαυµάζει την οµορφιά των πολυτέκνων οικογενειών 
και των παιδιών που βραβεύονται. 

Ο Σεβασµιότατος Μητροπολίτης Θεσσαλονίκης κ.κ. 
Φιλόθεος, µεταξύ άλλων µίλησε για το γάµο, πως η Εκ-
κλησία τον χαρακτηρίζει Μέγα Μυστήριο και ότι οι ευχές 
που δίνονται είναι για πολυτεκνία και καλλιτεκνία. Επίσης, 
ανέφερε ότι τα παιδιά δεν αποτελούν εγγύηση για έναν 
πετυχηµένο γάµο αλλά αναµφισβήτητα φέρνουν ευτυχία 
και οι πολύτεκνες οικογένειες έχουν σίγουρα καλλιτεκνία 
και πολυτεκνία και θα συνεχίσει η Ι.Μ.Θ. να είναι χορη-
γός. Τέλος, κάλεσε όλους να συµµετάσχουν στη συγκέ-
ντρωση στο Βελλίδειο Συνεδριακό κέντρο που προγραµ-
µατίστηκε για τις 16:00 το µεσηµέρι της ίδια ηµέρας. Την 
εκδήλωση κάλυψε το κανάλι της ΛΥ∆ΙΑΣ 4Ε.
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ΕΚ∆ΗΛΩΣΗ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΠΙ∆ΟΣΗ 
ΤΗΣ ΣΧΟΛΙΚΗΣ ΤΣΑΝΤΑΣ 
ΣΤΑ 300 ΠΡΩΤΑΚΙΑ

Πραγµατοποιήθηκε η καθιερωµένη εκδήλωση για την 
επίδοση της σχολικής τσάντας στα 300 πρωτάκια που 
ξεκινούν την εκπαιδευτική τους πορεία, στο Ολυµπιακό 
Μουσείο Θεσσαλονίκης την Κυριακή στις 8 Σεπτεµβρί-
ου το απόγευµα.

Η αίθουσα που µας παραχώρησε δωρεάν η Αντιπερι-
φέρεια Θεσσαλονίκης, ήταν για ακόµη µια φορά κατάµε-
στη απ’ τα 300 «Πρωτάκια», τους γονείς τους, µέλη του 
Συλλόγου µας, φορείς και επισήµους της πόλης. O Αντι-
περιφερειάρχης κ. Γιουτίκας Κωνσταντίνος που παραχώ-
ρησε την αίθουσα δωρεάν και κασετίνες για τα «Πρωτά-
κια» µας, ευχαρίστησε τον Πρόεδρο κ. Θεοτοκάτο και το 
Σύλλογο Πολυτέκνων για το έργο που προσφέρουν στην 
πατρίδα µας και υποσχέθηκε ότι από την πλευρά της Πε-
ριφέρειας θα κάνουν το καλύτερο για να βοηθήσουν στην 
επιτυχία του έργου τους. 

Την εκδήλωση τίµησαν µε την παρουσία τους: Ο ΥΜΑΘ 
κ. Γκιουλέκας Κωνσταντίνος, ο Αντιπεριφερειάρχης κ. Γιου-
τίκας Κωνσταντίνος, οι Βουλευτές Κούβελας ∆ηµήτρι-
ος, Παπαδόπουλος Νικόλαος, Καράογλου Θεόδωρος και 
Ευθυµίου Άννα και εκπρόσωποι Φορέων και Συλλόγων.

ΕΝΩΣΗ ΠΟΛΥΤΕΚΝΩΝ ΜΑΓΝΗΣΙΑΣ

Η Ένωση συνδιοργάνωσε εκδήλωση µε θέµα: «Η οι-
κογένεια που ευλογεί ο Θεός» στο Πνευµατικό Κέντρο 
της Ι.Μ. ∆ηµητριάδος την Κυριακή 4 Φεβρουαρίου 2024. 

ΣΥΛΛΟΓΟΣ ΠΟΛΥΤΕΚΝΩΝ ΓΟΝΕΩΝ 
ΝΟΜΟΥ ΡΕΘΥΜΝΗΣ
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Με την παρουσία πολυτέκνων οικογενειών, πολλών µι-
κρών παιδιών, αρχών και φορέων του τόπου µας, πραγ-
µατοποιήθηκε η ετήσια γιορτή της πολύτεκνης οικογένει-
ας, προς τιµή των αγίων Τερεντιου και Νεοννίλης και των 
επτά τεκνων τους το Σαββατοκυριακο 24 και 25 Νοεµβρί-
ου 2023. Στην εκδήλωση παρευρέθησαν ο Αιδεσιµότατος 
πατήρ Νικόλαος Νικηφόρος εκπροσωπώντας τον Μητρο-
πολίτη κ. Πρόδροµο, ο Υφυπουργός Εθνικής Αµύνης Κε-
φαλογιάννης Ιωάννης και ο Βουλευτής Χάρης Εµµανου-
ήλ ΠΑΣΟΚ ΚΙΝΑΛ, ο ∆ήµαρχος Ρεθύµνου Μαρινάκης Γε-
ώργιος, ο Αντιδήµαρχος Ανωγείων Τραµουντάνης Μιχαήλ, 
ο ∆ηµοτικός Σύµβουλος Αµαρίου Ιερωνυµάκη Ασηµένια, 
ο εκλεγµένος Περιφερειακός Σύµβουλος Ρεθύµνου Βαµ-
βουκας Μιχαήλ και ο νεοεκλεγείς ∆ήµαρχος Μυλοπότα-
µου Κλάδος Γεώργιος. Χαιρετισµό έστειλε η Αντιπεριφε-
ρειάρχης κυρία Μαίρη Λιόνη και η Αντιδήµαρχος Ρεθύ-
µνου κοινωνικής πολιτικής κυρία Άννα Ελευθεριάδου Γκίκα. 

Ως ελάχιστη κίνηση σεβασµού, αναγνώρισης και ενθάρ-
ρυνσης των συνανθρώπων µας, το ∆ιοικητικό Συµβούλιο 
αποφάσισε φέτος να βραβεύσει τις πολύτεκνες οικογέ-
νειες που απέκτησαν την πολυτεκνική ιδιότητα το 2023. 
Βραβεύτηκαν 38 πολύτεκνες οικογένειες µε µια εικόνα 
από τον Σύλλογο γονέων πολυτέκνων νοµού Ρεθύµνης.

Στο χαιρετισµό του ο πρόεδρος του ∆ιοικητικού Συµ-
βουλίου του συλλόγου πολυτέκνων Ρεθύµνης, κ. Συνολά-
κης Γεώργιος ευχαρίστησε όλους για την παρουσία τους 
και επεσήµανε ότι µε την επιλογή µας φέρνουµε στον κό-
σµο παιδιά και να τα µεγαλώνουµε αποτελούµε το κύτ-
ταρο ανανέωσης της κοινωνίας µας και συµβάλλουµε κα-
θοριστικά στη συνοχή της. Επίσης επεσήµανε την ανά-
γκη της άµεσης λήψης µέτρων ανακούφισης και ενίσχυ-
σης των πολυτέκνων οικογενειών. Ο φετινός εορτασµός 
ολοκληρώθηκε µε πανηγυρική θεια λειτουργία που τελέ-
στηκε από τον Σεβασµιότατο Μητροπολίτη Ρεθύµνης και 
Αυλοποτάµου κκ. Πρόδροµο στον Ιερό Ναό Αγίων Τεσ-
σάρων Μαρτύρων στο Ρέθυµνο.

ΣΥΛΛΟΓΟΣ ΠΟΛΥΤΕΚΝΩΝ ΠΑΤΡΩΝ 
Μια ενδιαφέρουσα 
και άκρως επίκαιρη 
εκδήλωση διοργάνω-
σε η Εφηµερίδα Γνώ-
µη Πατρών υπό την 
αιγίδα της Περιφέρει-
ας ∆υτικής Ελλάδας 
µε θέµα «∆ηµογρα-
φικό: Καµπανάκι κιν-
δύνου! Η Ελλάδα 
γερνάει – Αναγκαιό-

τητα και πρωτοβουλίες» την Τετάρτη 15 Μαΐου 2024.
Οµιλητές: η Γενική Γραµµατέας ∆ηµογραφικής και Στε-

γαστικής Πολιτικής, Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και 
Οικογένειας, ∆ρ. Μαρίνα Στέφου, οι Καθηγητές Βυρωνα 
Κοτζαµάνη και Ιωάννη Βενέτη και η Πρόεδρος της Πο-
λυτεκνικής Οργάνωσης Πατρών κ Περιχώρων Αναστα-
σία Μανωλοπούλου. 

Είναι πραγµατικά 
η ώρα να συνει-
δητοποιήσουµε το 
ΜΕΓΕΘΟΣ του 
προβλήµατος και 
να προχωρήσου-
µε µε γρήγορα βή-
µατα και δυναµι-
κά µέτρα. Την εκ-
δήλωση χαιρέτη-
σαν οι Αντιπερι-

φερειάρχες Χαράλαµπος Μπόνανος και Γεωργία Ντάτσι-
κα. 

Η κα Μανωλοπούλου, εκτός από διαπιστώσεις, πρότει-
νε συγκεκριµένα µέτρα και πρόταξε την ανάγκη στήριξης 
των πολυτέκνων οικογενειών, των οποίων η προσφορά 
στον τόπο είναι ανεκτίµητη και οφείλει να αναγνωρίζεται 
από το Κράτος και την κοινωνία.

ΣΥΛΛΟΓΟΣ ΠΟΛΥΤΕΚΝΩΝ 
ΝΟΜΟΥ ΠΕΛΛΑΣ �ΓΙΑΝΝΙΤΣΑ�

Εκδήλωση για τους πολύτεκνους πραγµατοποίησε ο 
Σύλλογος πολυτέκνων Νοµού Πέλλας, σήµερα Σάββατο 
28 Σεπτεµβρίου, στο κατάµεστο από παιδιά και πολύτε-
κνες οικογένειες, Πνευµατικό Κέντρο Γιαννιτσών, στο πλαί-
σιο της βράβευσης των επιτυχόντων µαθητών στα Ανώ-
τατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα της χώρας καθώς και πολύ-
τεκνων οικογενειών.

Η εκδήλωση πραγµατοποιήθηκε σε συνεργασία της Ιε-
ρά Μητροπόλεως Εδέσσης Πέλλης και Αλµωπίας και της 
Ιεράς Μεγίστης Μονής Βατοπαιδίου, την οποία εκπροσώ-
πησαν οι Ιεροµόναχοι Πορφύριος και Παΐσιος Βατοπαιδι-
νοί, όπου µετέφεραν τις πατρικές ευχές και την ευλογία 
του Καθηγουµένου της Μονής Γέροντα Εφραίµ.

Ο Ιεροµόναχος Πορφύριος στη συνέχεια πραγµατοποί-
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ησε οµιλία στην οποία τόνισε την ανάγκη στήριξης της πο-
λύτεκνης οικογένειας στους χαλεπούς καιρούς που ζού-
µε, ενώ αναφέρθηκε και στην πνευµατική µέριµνα της Ιε-
ράς Μεγίστης Μονής Βατοπαιδίου για τη στήριξη της πο-
λύτεκνης οικογένειας. 

Η Ιερά Μεγίστη Μονή Βατοπαιδίου αφουκραζόµενη τις 
δυσκολίες που αντιµετωπίζουν οι πολύτεκνες οικογένειες 
σε µια κρίσιµη εποχή για την Ελλάδα, καθώς οι πόροι λι-
γοστεύουν λόγω της οικονοµικής κρίσης, προσφέρει πά-
ντα µε την συνεργασία Μητροπόλεων και µετά από ευ-
γενικές παρακλήσεις των Συλλόγων Πολυτέκνων, οικο-
νοµική στήριξη σε πολύτεκνες οικογένειες και χρηµατικά 
βραβεία σε αριστούχους µαθητές και φοιτητές προερχό-
µενους πολύτεκνες οικογένειες. Στα Γιαννιτσά βραβεύτη-
καν συνολικά 95 φοιτητές,19 πολύτεκνες µητέρες και 9 
υπερπολύτεκνες οικογένειες.

Τον Μητροπολίτη Εδέσσης κ. Ιωήλ εκπροσώπησε ο 
Πρωτοπρ. Ελευθέριος Χαραλαµπίδης. 

Τον συντονισµό της εκδήλωσης είχε ο Πρόεδρος του 
Συλλόγου Πολυτέκνων Γιαννιτσών “Ο ΑΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ” 
κ. Κωνσταντίνος Μπεκρής. Παρών έδωσαν οι πολιτειακές 
αρχές του τόπου καθώς και πολλοί Πρόεδροι των πολυτέ-
κνων Συλλόγων. Κατά την διάρκεια της εκδήλωσης ακού-
στηκαν τραγούδια από την µαθητική χορωδία του Μουσι-
κού Σχολείου Γιαννιτσών. Πριν την λήξη της εκδήλωσης ο 
Σύλλογος πολυτέκνων µοίρασε Σχολικές τσάντες στα παι-
διά της πρώτης δηµοτικού.

Πηγή: Βραβεύσεις πολύτεκνων οικογενειών στα 
Γιαννιτσά από την Ι.Μ.Μ.Β. - Ορθοδοξία News Agency 
(orthodoxianewsagency.gr) Άρθρο του Ραφαήλ Γεωργιάδη

ΣΥΛΛΟΓΟΥ ΠΟΛΥΤΕΚΝΩΝ Ε∆ΕΣΣΗΣ

Πραγµατοποιήθηκε το Σάββατο 27 Μαΐου 2023, στο 
Πνευµατικό Κέντρο της Ιεράς Μητροπόλεως Εδέσσης, η 
ετήσια εκδήλωση του Συλλόγου Πολυτέκνων Εδέσσης «Ο 
Άγιος Στυλιανός». Στην εκδήλωση βρέθηκε και ευλόγη-
σε ο Σεβασµιώτατος Μητροπολίτης Εδέσσης Πέλλης και 
Αλµωπίας κ. Ιωήλ, ενώ τον Καθηγούµενο της Ιεράς Μεγί-
στης Μονής Βατοπαιδίου Γέροντα Εφραίµ εκπροσώπησε 
ο Ιεροµόναχος Τιµόθεος Βατοπαιδινός, ο οποίος µετέφε-
ρε τις πατρικές ευχές και την αγάπη του Γέροντα.

Σε µια κρίσιµη εποχή για την Ελλάδα, η πολύτεκνη οι-
κογένεια βρίσκεται σε δύσκολη θέση, καθώς οι πόροι λι-
γοστεύουν λόγω της οικονοµικής κρίσης, αλλά οι οικογέ-
νειες και τα παιδιά τους πρέπει να προχωρούν, να µορ-
φώνονται και να εξελίσσονται για να χτίσουν το µέλλον 
αυτής της χώρας.

Αφουκραζόµενη αυτών των αναγκών η Ιερά Μεγίστη 
Μονή Βατοπαιδίου βρίσκεται εδώ και χρόνια στο πλευρό 
των πολύτεκνων οικογενειών προσφέροντας πάντα µε την 
συνεργασία Μητροπόλεων και µετά από ευγενικές παρα-
κλήσεις των Συλλόγων Πολυτέκνων, οικονοµική στήριξη 
σε πολύτεκνες οικογένειες και χρηµατικά βραβεία σε αρι-
στούχους µαθητές και φοιτητές προερχόµενους από προ-
ερχόµενους από πολύτεκνες οικογένειες. Στην Ιερά Μη-
τρόπολη Εδέσσης Πέλλης και Αλµωπίας βραβεύτηκαν 2 
Υπερπολυτεκνες οικογένειες, 20 Πολύτεκνες, 89 φοιτη-
τές και 64 µαθητές. Παρών έδωσαν οι Πολιτειακές και οι 
Στρατιωτικές αρχές του τόπου καθώς και πολλοί πρόε-
δροι των πολυτέκνων συλλόγων.

Από αριστερά προς τα δεξιά, οι Πρόεδροι Συλλόγων 
Πολυτέκνων Μαγνησίας κα Πράπα, Χαλκιδικής κα Κυριά-
κου, Καβάλας κος Βοϊδης, Κοζάνης κος Ιωαννίδης, ∆ρά-
µας κος Σµολοκτός, Θεσ/κης κος Ερ. Θεοτοκάτος, 

Ο Πρόεδρος του Συλλόγος κος Γ. Μίσχος στο βήµα και 
ο εκπρόσωπος της Ι.Μ.Μ. Βατοπαιδίου Αγ. Όρους απονέ-
µων βραβείο.

Πηγή: https://www.orthodoxianewsagency.gr/agioreitika/
vraveysi-polyteknon-oikogeneion-kai-aristouxon-stin-
edessa-foto/

ΣΥΛΛΟΓΟΣ ΠΟΛΥΤΕΚΩΝ 
ΤΟΥ ΝΟΜΟΥ ΚΟΖΑΝΗΣ 
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Η µητέρα είναι Ολυµπιονίκης…. Μια πολύ σηµαντική εκ-
δήλωση που αφορούσε την µητέρα διοργάνωσε µε µεγάλη 
επιτυχία ο Σύλλογος πολυτέκνων Κοζάνης, στις 12/5/2024. 
Τιµήθηκαν οι µητέρες αρχικά µε έξι παιδιά και πάνω αλ-
λά και αυτές µε 5 και 4 παιδιά καθώς και τα παιδιά πολυ-
τέκνων τα οποία πέρασαν στα Πανεπιστήµια της χώρας.

Πηγή: polyteknoi-kozani.gr/η-µητέρα-είναι-ολυµπιο-
νίκης-σπουδαία/

Μία ηµέρα πριν, ο Σύλλογος πραγµατοποίησε. στην Αί-
θουσα Συνεδριάσεων του ∆ήµου Κοζάνης, την βράβευση 
στις υπερπολύτεκνες οικογένειες και προς τους πολύτε-
κνους αριστούχους µαθητές που εισήχθησαν στην τριτο-
βάθµια εκπαίδευση, µε την ευγενική χορηγία της Ι.Μ.Μ. 
Βατοπαιδίου Αγ. Όρους. 

Η εκδήλωση ξεκίνησε µε τον χαιρετισµό του προέδρου 
κ. Κυριάκου Ιωαννίδη ο οποίος ευχαρίστησε τόσο τον Σε-
βασµιώτατο Μητροπολίτη Σερβίων και Κοζάνης κ. Παύ-
λο όσο και τον Καθηγούµενο της Ιεράς Μεγίστης Μονής 
Βατοπαιδίου Γέροντα Εφραίµ που είναι πάντοτε συµπα-
ραστάτης στις πολύτεκνες οικογένειες δαπανώντας χρη-
µατικά ποσά και βοήθεια όλα αυτά τα χρόνια. Στη συνέ-
χεια η «Μεικτή Χορωδία» του Νοµού Κοζάνης τραγούδη-
σαν παραδοσιακά τραγούδια.

Έπειτα χαιρετισµό απηύθυνε ο εκπρόσωπος του Μη-
τροπολίτου Σερβιων και Κοζάνης πρωτ. Αναστάσιος Κου-
ντουράς ο οποίος µετέφερε τις ευχαριστίες και τις ευχές 
του Σεβασµιωτάτου.

Τον Καθηγούµενο της Μονής Γέροντα Εφραίµ εκπρο-
σώπησαν οι µοναχοί, π.Τιµόθεος Ιεροµοναχος και π.Βαρ-
νάβας µοναχός όπου ανέγνωσε τις πατρικές ευχές και το 
µήνυµα του Γέροντα. Ακολούθησαν οι Βραβεύσεις 3 υπερ-
πολύτεκνων οικογενειών, 37 πολύτεκνων και βραβεύσεις 
σε 60 φοιτητές. Το παρών στην εκδήλωση έδωσαν οι Το-
πικές Πολιτειακές και Στρατιωτικές αρχές καθώς και Πρό-
εδροι πολυτέκνων Συλλόγων από την Ελλάδα.

Περισσότερα: https://www.orthodoxianewsagency.gr/
agioreitika/i-i-m-m-vatopaidiou-arogos-sto-ergo-tou-
syllogou-polyteknon-kozanis/

ΣΥΛΛΟΓΟΣ ΠΟΛΥΤΕΚΝΩΝ Ν. ∆ΡΑΜΑΣ
Η εκδήλωση βράβευσης νέων πολύτεκνων Μητέρων 

και Αριστούχων πολύτεκνων µαθητών καθώς και η βρά-
βευση για τις υπερπολύτεκνες µητέρες πραγµατοποιήθηκε 
από την Ιερά Μητρόπολη ∆ράµας, την Ιερά Μεγίστη Μο-
νή Βατοπαιδίου και τον Σύλλογος, το απόγευµα της Πα-
ρασκευής, 10 Μαΐου 2024 στο κέντρο εκδηλώσεων της 
Ι.Μ. ∆ράµας. Συνολικά βραβεύθηκαν 50 φοιτητές που 
αρίστευσαν και 40 πολύτεκνες Μητέρες και 8 υπερπολύ-
τεκνες µητέρες µε χρηµατικά ποσά, προσφορά της Ιεράς 
Μεγίστης Μονής Βατοπαιδίου.

Φωτογραφίες από το www.orthodoxianewsagency.gr/

ΕΝΩΣΗ ΠΟΛΥΤΕΚΝΩΝ ΣΕΡΡΩΝ
Μία πολύ επιτυχηµένη εκδήλωση πραγµατοποιήθηκε το 

Σάββατο 17/2/2024 το απόγευµα στο PHILIPPOS XENIA 
HOTEL, από την Ένωση υπό την αιγίδα της Ιεράς Μητρο-
πόλεως Σερρών και Νιγρίτης και συνδιοργανωτές τον Σύλ-
λογο Τριτέκνων Π.Ε. Σερρών «Η ΕΛΠΙ∆Α» και τον Σύλλο-
γο Προστασίας Εµβρύων «Η ΑΓΙΑ ΕΜΜΕΛΕΙΑ».

Η εκδήλωση αφορούσε τα νέα σχολικά προγράµµατα 
που ήδη έχουν αρχίσει να εφαρµόζονται από πέρσι στα 
Σχολεία όλων των βαθµίδων και έχουν να κάνουν µε την 
σεξουαλική διαπαιδαγώγηση των παιδιών η οποία πλέ-
ον θα αρχίσει να διδάσκεται από το Νηπιαγωγείο! Θα µα-
θαίνουν τα µικρά παιδιά όλες τις µορφές οικογένειας, τη 
διαφορετικότητα στον σεξουαλικό προσανατολισµό, την 
επιλογή φύλου και πολλά άλλα….



1022

O ΚΟΣΜΟΣ ΤΩΝ ΠΟΛΥΤΕΚΝΩΝ

Κεντρική οµιλήτρια της εκδήλωσης ήταν η ιατρός, συγ-
γραφέας και συνεργάτης του κινήµατος «Μαµά Μπαµπάς 
και Παιδιά» κ. Παναγιώτα Χατζηγιαννάκη και η οµιλία της 
είχε θέµα: «Τα Σχολικά προγράµµατα Συµπεριληπτικής Σε-
ξουαλικής ∆ιαπαιδαγώγησης και οι συνέπειες του “Oµό-
φυλου Γάµου” πάνω στα παιδιά και την κοινωνία µας».

Την εκδήλωση προλόγισε ο αντιπρόεδρος του Συλλό-
γου Πολυτέκνων «Άγιος Λουκάς ο ιατρός» κ. Στέφανος 
Στεφανάκης εκπαιδευτικός, ενώ χαιρετισµό απηυθύναν ο 
πρόεδρος του Συλλόγου Πολυτέκνων «ο Άγιος Λουκάς ο 
Ιατρός» κ. Ξενοφων Μπεριντζής, ο πρόεδρος του Συλλό-
γου Τριτέκνων «η Ελπίδα» κ. Νικόλαος Παπανίκος και ο 
πρόεδρος του Συλλόγου Προστασίας Εµβρύων «Η Αγία 
Εµµέλεια» κ. Βασίλειος Αραµπατζόγλου.

Την Τετάρτη 7 Φεβρουαρίου 2024 και ώρα 6 µ.µ. στο 
Ξενοδοχείο ΕlpidaResort πραγµατοποιήθηκε ενηµερωτι-
κή εκδήλωση στην οποία µίλησαν η Καθηγήτρια Νευρο-
ψυχιατρικής Α.Π.Θ. κ. Μαγδαληνή Τσολάκη, µε θέµα: «Ο 
ρόλος της οικογένειας στη σύγχρονη εποχή» και το µέλος 
µας- έγκριτος Νοµικός κ. Ευστρατιάδης Ιωάννης µε θέµα: 
«Οι νοµικές έννοιες του γάµου και της υιοθεσίας ως δια-
χρονικές αξίες σε έναν µεταβαλλόµενο κόσµο».

Την εκδήλωση διοργανώνουν η Ιερά Μητρόπολη Σερ-
ρών και Νιγρίτης, η Ένωση Πολυτέκνων Σερρών «ο Άγι-
ος Λουκάς ο ιατρός», η ΓΕΧΑ Σερρών και ο Σύλλογος Τρι-
τέκνων Σερρών.

ΣΥΛΛΟΓΟΣ ΠΟΛΥΤΕΚΝΩΝ 
ΝΟΜΟΥ ΧΑΛΚΙ∆ΙΚΗΣ

Χαµόγελα, ζεστασιά και συγκίνηση ήταν τα συναισθή-
µατα που πληµµύρισαν το Πολιτιστικό Κέντρο Αρναίας, 
την Κυριακή 3 Μαρτίου 2024, όπου πραγµατοποιήθηκε η 
ετήσια εορταστική εκδήλωση του Συλλόγου Πολυτέκνων 
Χαλκιδικής (Σ.Π.Ν.Χ. ). Την εκδήλωση ευλόγησε ο εκπρό-
σωπος του Σεβασµιότατου Μητροπολίτη Ιερισσού Αδρα-
µερίων και Αγίου Όρους,, κ.κ. Θεόκλητος και εξέφρασε 
την θλίψη του για την ψήφιση του νοµοσχεδίου που έγι-
νε νόµος του κράτους, κάνοντας λόγο για ένα «από τα 
πλέον αντιεκκλησιαστικά, αντικοινωνικά και αντεθνικά 
νοµοσχέδια που βάλλει ευθέως κατά της Ελληνορθόδο-
ξης Οικογενείας, η οποία αποτελεί το ζωτικό κύτταρο της 
κοινωνίας µας».

Μετά την κοπή της πρωτοχρονιάτικης πίτας του Συλ-
λόγου πραγµατοποιήθηκε η απονοµή τιµητικών διακρί-
σεων σε µαθητές, φοιτητές, και πολύτεκνες οικογένειες, 
που απέκτησαν παιδί εντός του 2023 από τους Βατοπαι-

δινούς σεβαστούς πατέρες οι οποίοι εκπροσώπησαν τον 
Καθηγούµενο της Ιεράς Μεγίστης Μονής Βατοπαιδίου Γέ-
ροντα Εφραίµ. 

Την εορταστική εκδήλωση του Συλλόγου Πολυτέκνων 
Χαλκιδικής, τίµησαν επίσης µε την παρουσία τους: Ο Βου-
λευτής Ν. Χαλκιδικής το υ  ΚΙΝΑΛ κ. Απόστολος Πάνας, ο π. 
Βουλευτής και πολιτευτής Ν. Χαλκιδικής, κ. Ευθύµης Κα-
ρανάσιος, η Αντιπεριφερειάρχης Χαλκιδικής κα. Αικατε-
ρίνη Ζωγράφου, οι  εκπρόσωποι του ∆ηµάρχου Πολυγύ-
ρου, η Αντιδήµαρχος κα. Αικατερίνη Αβέρη και η κ. Εµιλι-
ανή Χριστίδου, ο Πρόεδρος της ∆.Ε.Ε.Π. Χαλκιδικής κ. Ιω-
άννης Αρζουµανίδης και ο Γραµµατέας κ. Θεόδωρος Νι-
κολαϊδης, ο εκπρόσωπος της «ΝΙΚΗ» Γραµµατέας Χαλκι-
δικής κ. Κωνσταντίνος Μηνάογλου. Την εκδήλωση πλαισί-
ωσε µουσικά η µικτή χορωδία Αρναίας του ∆. Αριστοτέλη 
υπό τη ∆/νση του κ. Βασίλειου Κοκκαλιάρη.

ΕΝΩΣΗ ΠΟΛΥΤΕΚΝΩΝ ΣΑΝΤΟΡΙΝΗΣ

Η Ένωση Πολυτέκνων Σαντορίνης πραγµατοποίησε µε 
κάθε επισηµότητα και λαµπρότητα στην κατάµεστη αίθου-
σα εκδηλώσεων του Μπελλώνειου Πολιτιστικού Κέντρου 
στα Φηρά στις 21 Ιανουαρίου 2024 την κορυφαία εκδή-
λωσή της που περιελάµβανε τα εξής :
• Κοπή της πρωτοχρονιάτικης βασιλόπιττας µε τις ευλογίες 

του Γενικού Αρχιερατικού Επίτροπου πρωτοπρεσβύτερου 
π. Σιγάλα Νικόλαου και του πατέρα Αντώνιου Νοµικού. 

• Οµιλία από τον Πρόεδρο της Ένωσης Πολυτέκνων Σα-
ντορίνης στην οποία απηύθυνε τις ευχές του σε όλους 
τους παρευρισκόµενους και αναφέρθηκε στα πολλά και 
µεγάλα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι Πολύτεκνοι 
της τοπικής Ένωσης .

Ζήτησε τη στήριξη του Σαντορινιού Βουλευτή στο Κοι-
νοβούλιο, της Επάρχου Θήρας στην Περιφέρεια και του 
∆ήµαρχου Θήρας .

 Έκανε προτάσεις για µέτρα που µπορούν να κάνουν 
τη ζωή των πολύτεκνων οικογενειών καλύτερη όπως: 1) 
Μειωµένο εισιτήριο σε όλα τα µέσα µεταφοράς ακόµα και 
στα αεροπλάνα 2) µέτρα στήριξης των πολύτεκνων για 
την απόκτηση κατοικίας 3) σοβαρές φοροελαφρύνσεις 
για την απόκτηση αυτοκινήτου 4) ένα τουλάχιστον παιδί 
κάθε πολύτεκνης οικογένειας µε τα απαραίτητα προσό-
ντα να µπαίνει στο δηµόσιο 5 ) δωρεάν µετακινήσεις µε 
φύλλο πορείας για τους πολύτεκνους φαντάρους 6) δη-
µιουργία Σχολών γονέων 7) να συµπεριληφθούν οι πο-
λύτεκνες οικογένειες ξανά στο πρόγραµµα του Υπουργεί-
ου Γεωργίας για διανοµή τροφίµων, οπωροκηπευτικών κ 
.α. 8) επαναφορά των ελεύθερων µεταγραφών των πο-
λύτεκνων γονέων και παιδιών 9) επαναφορά ισόβιας σύ-
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νταξης 10) µειωµένος ΕΜΦΙΑ. Κλείνοντας την οµιλία 
του τόνισε ότι υπάρχουν και πολλά άλλα αιτήµατα τα 
οποία έχει εκφράσει η ΑΣΠΕ πολλές φορές, χωρίς απο-
τέλεσµα . Στα θετικά η δηµιουργία Υπουργείου Κοινω-
νικής Συνοχής και Οικογένειας µε Υπουργό την κ. Σο-
φία Ζαχαράκη
• Χαιρετισµός από τον Βουλευτή Κυκλάδων κο Καφού-

ρο Μάρκο και από όλους τους επίσηµους που έκα-
ναν βραβεύσεις, ∆ήµαρχο, Αντιδηµάρχους, Επικεφα-
λείς συνδυασµών, πολιτική και στρατιωτική ηγεσία 
του τόπου κλπ.

•  ∆ιαβάστηκαν χαιρετισµοί: Του αναπληρωτή Υπουρ-
γού αθλητισµού και Βουλευτή Κυκλάδων κου Ιωάν-
νη Βρούτση, της Βουλευτού Κυκλάδων κας Κατερίνας 
Μονογυιού, του Βουλευτή Κυκλάδων κου Φίλιππου 
Φόρτωµα και του Χωρικού Αντιπεριφερειάρχη Κυκλά-
δων κου Γεώργιου Λεονταρίτη.

• Ο Πρόεδρος ανακοίνωσε ότι µαζί µε την ευχαριστή-
ρια επιστολή προς όλους για τις ευχές τους, από τους 
Βουλευτές θα ζητηθεί κάθε χρόνο µαζί µε τις ευχές 
τους να γράφουν τις ενέργειες που έχουν κάνει προς 
όφελος των πολυτέκνων και για την ικανοποίηση των 
αιτηµάτων τους .

• Απονοµή επαίνων σε τέκνα πολύτεκνων οικογενειών 
που αρίστε υσαν στα Γυµνάσια, Λύκεια, και σε µαθη-
τές και µαθήτριες που πέτυχαν στην τριτοβάθµια εκ-
παίδευση . Οι βραβευθέντες έλαβαν έπαινο και συµ-
βολικό χρηµατικό.

• Επίσης Βραβεύθηκαν πολύτεκνες µητέρες και απονε-
µήθηκαν τιµητικές διακρίσεις

ΣΥΛΛΟΓΟΣ ΠΟΛΥΤΕΚΝΩΝ 
ΣΑΜΟΥ ΙΚΑΡΙΑΣ & ΦΟΥΡΝΩΝ

  

Την Τετάρτη 31η Ιουλίου 2024 και ώρα 7 µ.µ. εορ-
τάστηκε η µνήµη των Επτά Μαρτύρων Μακκαβαίων και 
της Μητρός αυτών Σολοµονής, προστατών του Συλλό-
γου µε την τέλεση µέγα εσπερινού στο Πνευµατικό Κέ-
ντρο του Ι. Ναού Αγίου Νικολάου Καρλοβασίου, χορο-
στατούντος του Σεβασµιωτάτου Μητροπολίτου Σάµου, 
Ικαρίας και Κορσεών κ.κ. Ευσεβίου.

ΣΥΛΛΟΓΟΣ ΠΟΛΥΤΕΚΝΩΝ 
ΦΛΩΡΙΝΑΣ

Την Παρασκευή 28 Ιουνίου, ο Σύλλογος πραγµατο-
ποίησε την ετήσια εορτηή βράβευσης των γονέων και 
των τέκνων τους στις σπουδές τους. 

τος τόνισε την αξία της οικογένειας, της πολυτεκνίας, 
του ιερού µυστηρίου του γάµου και είπε χαρακτηριστι-
κά ότι η σηµερινή εικόνα του ναού είναι µια απάντηση 
για τα όσα θεσµοθετούνται σήµερα για την οικογένεια.

 «Όπως είναι η πίστη στο Θεό , ο ενάρετος βίος, οι 
αξίες, οι αρχές, τα ιδανικά, η φιλοπατρία έτσι είναι και 
η οικογένεια. Η εκκλησία πάντα τιµά την οικογένεια. Τι-
µούνται οι οικογένειες ως εργαστήρια αγιότητος, εργα-
στήρια στα οποία εκκολάπτεται η αρετή και η αξία του 
ανθρώπου» σηµείωσε ο Σεβασµιώτατος.

«Γι᾽ αυτό η εκκλησία τον γάµο τον ονοµάζει µυστή-
ριο, την ένωση του άνδρα και της γυναίκας την ονο-
µάζει µυστήριο και µάλιστα µέγα.» Μίλησε µάλιστα για 
το µεγάλο πρόβληµα της υπογεννητικότητας και την 
προσφορά της πολύτεκνης οικογένειας στην κοινωνία.

Αναλυτικά στην εκδήλωση αυτή από την Μητρόπολη 
τιµήθηκαν και βραβεύθηκαν 100 οικογένειες µε ανήλι-
κα τέκνα εκ των οποίων 57 οικογένειες µε πέντε παιδιά 
και άνω. Επίσης βραβεύθηκαν 341 παιδιά παιδιά , η µη-
τέρα του κάθε παιδιού πήρε 200 ευρώ για το κάθε της 
παιδί. Ανάλογα επιδόµατα δόθηκαν σε 55 οικογένειες 
µε παιδιά µε φυσική αναπηρία ή νευροψυχικά προβλή-
µατα ενώ δόθηκε, και επίδοµα στο τέταρτο παιδί που 
γεννήθηκε το 2024 στην Περιφέρεια της Μητρόπολης.

Συνολικά δόθηκαν περίπου 120.000 ευρώ τα οποία 
συγκεντρώθηκαν από τον κόσµο που ανταποκρίθηκε 
στο κάλεσµα της Μητρόπολης για την στήριξη της οι-
κογένειας.

Η κίνηση αυτή της Μητροπόλεως Μεσογαίας και 
Λαυρεωτικής έτυχε µεγάλης ανταπόκρισης από αν-
θρώπους οι οποίοι εµπνεύστηκαν από το σκεπτικό, τον 
στόχο και την ιερότητα της πράξης στήριξης του πιο 
ζωτικού µέρους της κοινωνίας µας κι έγιναν συνοδοι-
πόροι στην πρωτοβουλία αυτής της Εκκλησίας για την 
ενίσχυση των οικογενειών.

Αναδηµοσίευση από την ιστοσελίδα: www.
orthodoxianewsagency.gr/mitropolitiko_ergo/ι-µ-µε-
σογαίας-και-λαυρεωτικής/megaloprepis-stiriksi-gia-tin-
oikogeneia-timithikan-oi-polyteknes-miteres-foto-vinteo/
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